

**នៅចំពោះមុខអង្គជំនុំជម្រះតុលាការកំពូល
អង្គជំនុំជម្រះវិសាមញ្ញក្នុងតុលាការកម្ពុជា**

ព័ត៌មានពិស្តារអំពីការដាក់ឯកសារ

សំណុំរឿងលេខ: ០០២/១៩-០៩-២០០៧-អ.វ.ត.ក/អ.ជ.ស.ដ/អ.ជ.ត.ក (១៨)

ភាគីដាក់ឯកសារ: ក្រុមមេធាវីការពារក្តីលោក នួន ជា

ដាក់ជូន: អង្គជំនុំជម្រះតុលាការកំពូល

ភាសាដើម: អង់គ្លេស

កាលបរិច្ឆេទឯកសារ: ថ្ងៃទី ១៩ ខែ វិច្ឆិកា ឆ្នាំ ២០១២



ចំណាត់ថ្នាក់ឯកសារ

ចំណាត់ថ្នាក់ឯកសារ ស្នើឡើងដោយភាគីដាក់ឯកសារ: សាធារណៈ

ចំណាត់ថ្នាក់ឯកសារដោយ កសចស ឬ អង្គជំនុំជម្រះ: សាធារណៈ/Public

ពិនិត្យឡើងវិញចំពោះឯកសារចំណាត់ថ្នាក់បណ្តោះអាសន្ន:

ឈ្មោះមន្ត្រីកត់ត្រា:

ហត្ថលេខា:

**សារណាអង្គុយតបនោះនឹងបង្កើនខ្លួនរណ្តាម្យ៉ាងរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញាធរកំណត់និងវិសាល
ភាពនៃការជំនុំជម្រះនៅក្នុងសំណុំរឿង ០០២/០១**

ដាក់ដោយ:

ក្រុមមេធាវីការពារក្តី នួន ជា

សុន អរុណ

Michiel PESTMAN

Victor KOPPE

Andrew IANUZZI

Jasper PAUW

ជ្រុំ ផល្លា

Joshua ROSESWEIG

ធ្វើជូន:

សហជនជាប់ចោទ

សហព្រះរាជអាជ្ញា

លោកស្រី ជា លាង

លោក Andrew CAYLEY

សហមេធាវីដើមបណ្តឹងរដ្ឋប្បវេណី

PICH Ang

Elisabeth SIMONNEAU-FORT

I. សេចក្តីផ្តើម

១. មេធាវីការពារក្តីជនជាប់ចោទ នួន ជា (“ក្រុមមេធាវីការពារក្តី”) តទៅនេះសូមដាក់សារណាឆ្លើយតប ទៅនឹងបណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា ប្រឆាំងនឹងសេចក្តីសម្រេចទាក់ទងនឹងវិសាល ភាពនៃការជំនុំជម្រះនៅក្នុងសំណុំរឿង ០០២/០១ (“បណ្តឹងសារទុក្ខ”)។¹ សម្រាប់មូលហេតុនានាដែល លើកឡើងដូចខាងក្រោម មេធាវីការពារក្តីស្នើឱ្យពិចារណាថា (i)បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗប្រឆាំងនឹង អនុស្សរណៈរបស់អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងចុះថ្ងៃទី ៨ ខែ តុលា ឆ្នាំ ២០១២ (“សេចក្តីសម្រេច”)² មិនអាចទទួលយកបាន និង(ii) ឬត្រូវតែបដិសេធពោល។ ចំពោះមូលហេតុនៃការពន្លឿនកិច្ចនីតិវិធី មេធាវីការពារក្តីនឹងមិនឆ្លើយតបទៅនឹងជំហរ និងអំណះអំណាងទាំងអស់ដែលដាក់ដោយសហព្រះរាជ អាជ្ញា ប៉ុន្តែវាមិនត្រូវបានបកស្រាយថា ជាការគាំទ្រដល់ជំហរ និងអំណះអំណាងទាំងនេះឡើយ ។

II. ប្រវត្តិវិធីវិធី

២. មេធាវីការពារក្តីយោងកថាខណ្ឌ៤ ដល់៩ នៃបណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗ សម្រាប់ការពិនិត្យឡើងវិញនៃប្រវត្តិ នីតិវិធី ។

III. បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗនេះមិនអាចទទួលយកបានទេ

៣. បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗនេះមិនអាចទទួលយកបាន ដោយសារលក្ខខណ្ឌតម្រូវដែលពាក់ព័ន្ធនៃវិធាន ១០៤.៤(ក) មិនបានបំពេញ៖ សេចក្តីសម្រេចរបស់អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូង “មិនមានអនុភាពបញ្ចប់ នីតិវិធីឡើយ”។ សហព្រះរាជអាជ្ញាប៉ុនប៉ងធ្វើឱ្យអង្គជំនុំជម្រះតុលាការកំពូលជឿថាការបន្តកិច្ចដំណើរ

¹ ឯកសារ E- 163/5/1/1 “បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញាប្រឆាំងនឹងសេចក្តីសម្រេចទាក់ទងនឹងវិសាលភាពនៃការ ជំនុំជម្រះនៅក្នុងករណី០០២/០១ ជាមួយឧបសម្ព័ន្ធ I និងឧបសម្ព័ន្ធ II” ចុះថ្ងៃទី៧ ខែវិច្ឆិកា ឆ្នាំ២០១២ ERN 00859078- 00859107 (“បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា”)។

² ឯកសារ E- 163/5 “ការជូនដំណឹងស្តីពីសេចក្តីសម្រេចលើសំណើរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា សុំបញ្ចូលទីតាំងឧក្រិដ្ឋកម្មបន្ថែមនៅក្នុង វិសាលភាពនៃការជំនុំជម្រះនៅក្នុងករណី០០២/០១ (E163) និងពេលវេលាកំណត់នៃការដាក់សេចក្តីសន្និដ្ឋានបញ្ចប់នៃការពិភាក្សា ដេញដោលពាក់ព័ន្ធច្បាប់ជាធរមាន” ចុះថ្ងៃទី៨ ខែតុលា ឆ្នាំ២០១២ ERN 00850036-00850037 (ការជូនដំណឹងអំពីសេចក្តីសម្រេច លើសំណើរបស់សហព្រះរាជ អាជ្ញា”)។

ការនីតិវិធីទាក់ទិននឹងមន្ទីរស-២១ និងការសម្លាប់ដែលត្រូវបានសន្មតនៅស្រុកកំពង់ត្រឡាចលើ (ស្រុក ១២) គឺមិនទំនង ។ សហព្រះរាជអាជ្ញាអះអាងថា: “អនាគតនៃការជំនុំជម្រះដែលត្រូវធ្វើតទៅមុខទៀត [...] គឺនៅឆ្ងាយណាស់³ ។ សហព្រះរាជអាជ្ញាពិភាក្សាលើ “ហានិភ័យដុំកំភួនដែលជាជនជាប់ចោទ និងមិនត្រូវបានទទួលការជំនុំជម្រះបន្ថែម”⁴ និងបានលើកឡើងថាការមិនដាក់បញ្ចូល [...] នឹងនាំឱ្យ មានស្ថានភាពមួយដែលជនជាប់ចោទ [...] ប្រហែលជាមិនត្រូវបានជំនុំជម្រះចំពោះឧក្រិដ្ឋកម្មសំខាន់ បំផុត ដែលត្រូវបានចោទប្រកាន់ប្រឆាំងនឹងពួកគេឡើយ”⁵ ។

៤. ខណៈដែលមេធាវីការពារក្តីចុងទទួលយកអង្គហេតុដែលថា សហព្រះរាជអាជ្ញាភ័យខ្លាចថាលក្ខខណ្ឌ នានាដែលស្នើឡើងចំពោះសំណុំរឿង០០២/០១ នឹងមិនត្រូវបានជំនុំជម្រះ នោះការភ័យខ្លាចនេះមិនផ្លាស់ ប្តូរសេចក្តីសម្រេចរបស់អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូង ឱ្យទៅជាសេចក្តីសម្រេចដែលមានអនុភាពបញ្ឈប់ ដំណើរការនីតិវិធីដែរ ។ អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងមិនត្រឹមតែរក្សានូវធានាសិទ្ធិពេញលេញទាក់ទិននឹង សេចក្តីសម្រេចថា តើត្រូវបន្ត ឬមិនបន្តការជំនុំជម្រះលើអង្គហេតុបន្ថែម តាមពិតអង្គជំនុំជម្រះសាលា ដំបូងបានប្រកាសរួចហើយ (ហើយគេអាចនិយាយ: ហេតុដូច្នោះអង្គជំនុំជម្រះបានប្តេជ្ញាចិត្ត)ថាអង្គជំនុំ ជម្រះមានចេតនាឱ្យការជំនុំជម្រះលើអង្គហេតុបន្ថែមកើតឡើង។ នៅក្នុងអនុស្សរណៈដដែលអង្គជំនុំ ជម្រះសាលាដំបូងបានប្រកាសថា ខ្លួនអាចពិចារណាពង្រីកសមហេតុផលនូវវិសាលភាពនៃសំណុំរឿង ០០២/០១ ហើយអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងក៏បានលើកឡើងថា នេះគឺជាចេតនារបស់អង្គជំនុំជម្រះ សាលាដំបូង [...] ចាប់ផ្តើមសំណុំរឿង០០២/០២ ភ្លាមៗបន្ទាប់ពីការបញ្ឈប់សវនាការលើភស្តុតាងនៅ ក្នុងសំណុំរឿង០០២/០១”⁶ ។ ពុំមានហេតុផលថាហេតុអ្វីការភ័យរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញាដែលថាការ ជំនុំជម្រះបន្ថែមមិនអាចធ្វើបាន “នឹងយកឈ្នះ” ជំហររបស់អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងដែលថា អង្គជំនុំ ជម្រះមានចេតនាពេញលេញក្នុងការដំណើរការជំនុំជម្រះបន្ថែម ហើយបើនិយាយក្នុងន័យម្យ៉ាងទៀត

³ បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា នៅកថាខណ្ឌ២ ។
⁴ បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា នៅកថាខណ្ឌ៣៦ ។
⁵ បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា នៅកថាខណ្ឌ៣៧ ។
⁶ ឯកសារ E- 128 “ការកំណត់កាលបរិច្ឆេទនៃកិច្ចប្រជុំរៀបចំសវនាការ ដើម្បីជួយដល់ការធ្វើផែនការសម្រាប់ដំណាក់កាលនៃការ ជំនុំជម្រះដែលនៅសេសសល់នៅក្នុងសំណុំរឿង០០២/០១ និងដើម្បីអនុវត្តវិធានការបន្ថែមដើម្បីលើកកម្ពស់ប្រសិទ្ធភាពនៃសវនាការ ចុះថ្ងៃទី ៣ ខែ សីហា ឆ្នាំ ២០១២ ERN 00831321-00831326 នៅកថាខណ្ឌ១។

ពុំមានហេតុផលណាដើម្បីលើកឡើងថា សេចក្តីសម្រេចនេះបញ្ចប់កិច្ចដំណើរការនីតិវិធី ឬមានអនុភាព
បញ្ចប់កិច្ចដំណើរការនីតិវិធីឡើយ៖ កិច្ចដំណើរការនីតិវិធីបន្ថែមនៅក្នុងសំណុំរឿង០០២/០១ គឺពិតជា
អាចធ្វើបានទាំងស្រុង និង សមហេតុផលទៀតផង។

៥. យ៉ាងហោចណាស់ សេចក្តីសម្រេចនេះមានអនុភាពផ្អាកសេចក្តីសម្រេចថា តើត្រូវជំនុំជម្រះ ឬមិនត្រូវ
ជំនុំជម្រះអង្គហេតុនៅជុំវិញស-២១ និងស្រុក១២ ទៅពេលក្រោយ ហើយសេចក្តីសម្រេចនាថ្ងៃអនាគត
នឹងត្រូវផ្អែកលើកត្តាជាច្រើន ហើយថាការវាយតម្លៃត្រឹមត្រូវអាចធ្វើបាននៅពេលវេលាមិនអាចបញ្ចប់
បាននៅថ្ងៃអនាគតតែប៉ុណ្ណោះ។ ការដែលថាការសម្រេចចុងក្រោយថា តើត្រូវបន្ត ឬបញ្ចប់ការជំនុំ
ជម្រះ ត្រូវតែធ្វើនៅពេលវេលាណាមួយនាថ្ងៃអនាគត ហើយការដែលថាអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងនឹង
រក្សាធានានុសិទ្ធិបន្ត ឬមិនបន្តការជំនុំជម្រះនៅដំណាក់កាលក្រោយៗ ដើម្បីទប់ទល់នឹងការទទួលយក
បណ្តឹងសារទុក្ខនេះ។

**IV. អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងមិនមានកំហុសលើអង្គច្បាប់ ហើយ
ក៏មិនមានកំហុសក្នុងការអនុវត្តវឌ្ឍនភាពសិទ្ធិរបស់ខ្លួនដែរ
ក.វិសាលភាពនៃការពិនិត្យបណ្តឹងសារទុក្ខនេះ**

៦. ជំហររបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា គឺថាអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងមានកំហុសលើអង្គច្បាប់ ឬមានកំហុស
ក្នុងការអនុវត្តវឌ្ឍនភាពសិទ្ធិរបស់ខ្លួនដោយខកខានក្នុងចំណោមបញ្ហាដទៃទៀត មិនបានអនុវត្តត្រឹមត្រូវនូវ
បទដ្ឋានគតិយុត្តិចំពោះការបំបែកបទចោទប្រកាន់ នៅក្នុងការបដិសេធមិនបញ្ចូលទីតាំងឧក្រិដ្ឋកម្មនៅ
ស្រុក១២ និងស-២១^៧។ ចំពោះវិសាលភាពនៃការពិនិត្យបណ្តឹងសារទុក្ខ សហព្រះរាជអាជ្ញាកត់សម្គាល់
ថាការគោរពចំពោះសេចក្តីសម្រេចដោយធានានុសិទ្ធិរបស់អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូង មិនមែនជាការ
គោរពយ៉ាងដាច់ខាតនោះទេ ហើយនេះមិនមែនជាតម្រូវឱ្យអង្គជំនុំជម្រះតុលាការធ្វើការពិនិត្យឡើង
វិញដោយពឹងផ្អែកលើអង្គហេតុ ឬអង្គច្បាប់ដែលមិនត្រឹមត្រូវនោះដែរ^៨។ មេធាវីការពារក្តីយល់ស្របជា
មួយការសន្និដ្ឋាននេះលើវិសាលភាពនៃពិនិត្យបណ្តឹងសារទុក្ខ។

⁷ បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា នៅកថាខណ្ឌ២១។

⁸ បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា នៅកថាខណ្ឌ២៥។

ខ. ការអះអាងរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញាដែលថា ការពិចារណាចម្បងត្រូវតែផ្ដោតលើលក្ខខណ្ឌតម្រូវនៃ ការតំណាងសមហេតុផល (reasonable representativeness) គឺមិនត្រឹមត្រូវទេ

- ៧. ប៉ុន្តែការសន្និដ្ឋានរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញាដែលថា អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងបានអនុវត្តហួសឆន្ទានុសិទ្ធិ របស់ខ្លួន ឬ បានពឹងផ្អែកលើអង្គច្បាប់ ឬអង្គហេតុនៅក្នុងករណីនេះ គឺមិនត្រឹមត្រូវ។ មូលដ្ឋានចម្បង សម្រាប់បណ្តឹងសារទុក្ខនេះ គឺការអះអាងរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញាដែលថា “នៅក្នុងការបំបែកបទចោទ ការពិចារណាបឋម ត្រូវតែផ្ដោតលើលក្ខខណ្ឌតម្រូវនៃការតំណាងសមហេតុផល (reasonable representativeness)^៩។
- ៨. សហព្រះរាជអាជ្ញាផ្អែកការអះអាងរបស់ខ្លួនទាំងស្រុងទៅលើការបកស្រាយវិធាន៨៩ស្ទួនពីរ។ វិធាន នេះចែងទាំងស្រុង៖ “នៅពេលប្រយោជន៍យុត្តិធម៌តម្រូវ នៅដំណាក់កាលណាមួយអង្គជំនុំជម្រះសាលា ដំបូង អាចបង្គាប់ឱ្យបំបែកកិច្ចដំណើរការនីតិវិធីពាក់ព័ន្ធនឹងជនជាប់ចោទមួយរូប ឬច្រើនរូប និងផ្អែក ដែលពាក់ព័ន្ធនឹងបទចោទខ្លះ ឬទាំងអស់ដែលមាននៅក្នុងដីកាបញ្ជូនរឿងទៅជំនុំជម្រះ។ រឿងក្តីដែល ត្រូវបានបំបែក ត្រូវយកមកជំនុំជម្រះ និងវិនិច្ឆ័យចេញសាលក្រមទៅតាមលំដាប់លំដោយដែលអង្គជំនុំ ជម្រះសាលាដំបូងយល់ឃើញថាសមស្រប”។
- ៩. សហព្រះរាជអាជ្ញាបានផ្ដោតជាសំខាន់ទៅលើពាក្យ “ផលប្រយោជន៍យុត្តិធម៌” នៅក្នុងវិធាន៨៩ស្ទួនពីរ និងភាពស្មុគស្មាញនៅជុំវិញអត្ថន័យនៃទស្សនទាននេះ។ អនុលោមតាមសហព្រះរាជអាជ្ញា ដោយសារ “ពុំមានការណែនាំនៅក្នុងវិធាននេះ ច្បាប់បង្កើត អវតក ឬ នៅក្នុងក្រមនីតិព្រហ្មទណ្ឌកម្ពុជាទាក់ទិននឹង ធាតុផ្សំដែលត្រូវពិចារណាអំពី “ផលប្រយោជន៍យុត្តិធម៌” នៅក្នុងបរិបទនៃការបំបែកកិច្ចនីតិវិធី” ដូច្នេះ ជាការត្រឹមត្រូវដើម្បីងាកទៅរកទម្លាប់អនុវត្តអន្តរជាតិ អនុលោមតាមមាត្រា៣៣ថ្មីនៃច្បាប់អវតក^{១០}។
- ១០. ជំហរនេះមិនអាចឱ្យជឿបាន។ ជាបឋម នៅមុនងាកទៅរកការណែនាំណាមួយសម្រាប់ការបកស្រាយ អត្ថន័យនៃពាក្យ “ផលប្រយោជន៍យុត្តិធម៌” គោលបំណង និងសារៈនៃវិធាន៨៩ស្ទួនពីរទាំងមូល ត្រូវតែបានពិចារណា។ វិធាន៨៩ស្ទួនពីរ គឺជាឧបករណ៍សម្រាប់ការគ្រប់គ្រងការជំនុំជម្រះដោយ ប្រសិទ្ធភាព ហើយវាច្បាស់ណាស់ថា វិធាននេះមានបំណងផ្តល់ឱ្យអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងនូវឆន្ទា

^៩ បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា នៅកថាខណ្ឌ៣១-៣៥។

^{១០} បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា នៅកថាខណ្ឌ៣១។

នុសិទ្ធិយ៉ាងទូលំទូលាយ¹¹។ មូលហេតុតែមួយគត់គឺថាធនាគារនុសិទ្ធិនេះត្រូវបានបង្កើតឡើងក្នុងន័យទូលំទូលាយពេក ហើយហេតុដូច្នោះ វិធាននេះមិនមានអ្វីក្រៅតែពីយន្តការនៃការគ្រប់គ្រងជំនុំជម្រះនោះឡើយ។ វិធាននេះមិនបានប្រមើលទុកនូវវិធានការដ៏គំហុកបែបនេះទេ ដូចជាការមិនបន្តការបទចោទប្រកាន់។ បើតាមវិធាននេះ ករណីទាំងអស់នឹងត្រូវយកមកជំនុំជម្រះ វាគ្រាន់តែជាលំដាប់លំដោយនៃរឿងក្តីដែលត្រូវបានសម្រេចដោយអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងប៉ុណ្ណោះ។ តាមន័យនេះ បើពិចារណាពីធនាគារនុសិទ្ធិទូលំទូលាយនេះ នោះវាច្បាស់ណាស់ថា “ផលប្រយោជន៍យុត្តិធម៌” អាចមានន័យអ្វីមួយដែលអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងយល់(សមហេតុសមផល) ថាវាមានន័យបែបហ្នឹង។ វាប្រាកដណាស់ថាអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូង អាចពិចារណាកាលៈទេសៈជាច្រើននៅពេលសម្រេចលើការបំបែកបទចោទដូចជាតម្រូវការពន្លឿនកិច្ចនីតិវិធី ស្ថានភាពសុខភាពរបស់ជនជាប់ចោទ និងផលប្រយោជន៍របស់ជនរងគ្រោះ ព្រមទាំងការពិចារណាសាមញ្ញអំពីការគ្រប់គ្រងការជំនុំជម្រះ ដូចជាការប្រាថ្នាចង់បានការពិភាក្សាលើអង្គហេតុដែលមានទំនាក់ទំនងយ៉ាងជិតស្និទ្ធក្នុងពេលវេលាជាក់លាក់ និងដ៏ចង្អៀតនេះ។ ដើម្បីឱ្យប្រាកដថា ពុំមានអ្វីមករារាំងអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងមិនឱ្យពិចារណាអំពី “ការតំណាងនៃការចោទប្រកាន់ (representativeness of the charges) នៅពេលសម្រេចបំបែកផ្នែកនៃសំណុំរឿង។ ប៉ុន្តែក៏ប្រាកដនេះ មិនមែនជាក្តីបារម្ភតែមួយដែលមានប្រៀបលើការព្រួយបារម្ភសមហេតុផលដទៃទៀតនោះទេ (“ការពិចារណាបឋម”) ដូចដែលសហព្រះរាជអាជ្ញាអាចមាន ។

១១. អាស្រ័យហេតុនេះធនាគារនុសិទ្ធិទូលំទូលាយដែលបានផ្តល់ឱ្យអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងមានន័យថា ពុំចាំបាច់ការណែនាំអំពីទម្លាប់អនុវត្តអន្តរជាតិ ដើម្បីជាជំនួយដល់ការបកស្រាយអត្ថន័យនៃពាក្យ “ផលប្រយោជន៍យុត្តិធម៌”ឡើយ។ វាពិតណាស់ថា “ផលប្រយោជន៍យុត្តិធម៌” មានន័យទូលំទូលាយមែន ហើយថាន័យទូលំទូលាយនេះ មិនមែនជាបញ្ហានៅក្នុងបរិបទនៃវិធាន៨៩ស្តីពីរឿង។ និយាយក្នុង

¹¹ ដូចដែលអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងខ្លួនឯងបានកត់សម្គាល់ ការលើកឡើងបែបនេះត្រូវបានបង្ហាញដោយអង្គហេតុដែលថា វិធាននេះមិនប្រមើលទុកជាមុនអំពីលទ្ធភាពនៃការប្តឹងសារទុក្ខប្រឆាំងនឹងសេចក្តីសម្រេចបែបនេះទេ។

ន័យម្យ៉ាងទៀត ពុំត្រូវការដាក់ទោរកទម្លាប់អនុវត្តអន្តរជាតិឡើយ ហើយឆន្ទានុសិទ្ធិទូលំទូលាយរបស់អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងអនុលោមតាមវិធាននេះ គឺមានន័យច្បាស់¹²។

វិធានពពាសន(យ) របស់តុលាការ ICTY មិនអាចផ្តល់ជាការណែនាំបានឡើយ

- ១២. សំខាន់បំផុតបើសិនជាគេទទួលយកជំហររបស់សហព្រះរាជអាជ្ញាដែលថា ត្រូវតែស្វែងរកការណែនាំទម្លាប់អនុវត្តនៅកម្រិតអន្តរជាតិសម្រាប់ការបកស្រាយអត្ថន័យនៃពាក្យ “ផលប្រយោជន៍យុត្តិធម៌” នោះវាច្បាស់ណាស់ថា ដោយសារហេតុផលជាច្រើន ការណែនាំបែបនេះមិនអាចរកបាន (និងមិនគួរស្វែងរក) នៅក្នុងវិធានពពាសន(យ)នៃវិធានស្តីពីនីតិវិធី និងភស្តុតាងរបស់តុលាការ ICTY ឡើយ។
- ១៣. នេះគឺជាការពិត ដោយសារជាបឋមវិធានពពាសន(យ) និងវិធាន៨៩ស្ទើរ មានគោលបំណង និងការអនុវត្តខុសជាមូលដ្ឋាន។ ការអនុវត្តវិធានពពាសន(យ) នាំឱ្យបញ្ចប់ពិតៗនៃកិច្ចដំណើរការនីតិវិធីនៃការចោទប្រកាន់នានាដែលអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងនៃតុលាការ ICTY សម្រេចមិនជំនុំជម្រះដែលចំណុចនេះគឺខុសគ្នាយ៉ាងសំខាន់ជាមួយវិធាន៨៩ស្ទើររបស់ អវតក ដែលមិនអាចលើកលែង ឬបញ្ចប់ការចោទ

¹² មូលហេតុផ្សេងៗដែលនឹងបុព្វលទ្ធផលដូចគ្នា គឺគ្រាន់តែពិនិត្យមើលឱ្យបានស៊ីជម្រៅនូវអត្ថន័យពិតប្រាកដនៃវិធាន៨៩ស្ទើរបានហើយ។ សហព្រះរាជអាជ្ញាចាត់ទុកផ្នែក “ផលប្រយោជន៍យុត្តិធម៌” នៃវិធាន៨៩ស្ទើរ ជាការណែនាំដែលមានឥទ្ធិពលមួយដែលហ៊ុំព័ទ្ធនឹងនេះទាំងមូល ហើយដូច្នោះបានស្នើថា សេចក្តីសម្រេចបំបែកកិច្ចដំណើរការនីតិវិធីរបស់អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងត្រូវតែបានចង្អុលផ្លូវដោយគោលការណ៍អរូបិយមួយ ដែលនោះគឺ “ផលប្រយោជន៍យុត្តិធម៌”។ ប៉ុន្តែ វាជាការសំខាន់ក្នុងការដាក់ទោរកការពិនិត្យអត្ថន័យច្បាស់ៗរបស់វិធាន៨៩ស្ទើរពីរ៖ វិធាននេះមិនបាននិយាយអំពី “ផលប្រយោជន៍យុត្តិធម៌” នៅក្នុងន័យទូទៅណាមួយឡើយ ប៉ុន្តែវានិយាយជាក់លាក់ពី “ផលប្រយោជន៍យុត្តិធម៌” ដែលផ្តល់អំណាច (តម្រូវ) ឱ្យមានការបំបែកកិច្ចនីតិវិធីយ៉ាង ច្បាស់។ នៅពេលផលប្រយោជន៍យុត្តិធម៌តម្រូវ អង្គជំនុំជម្រះអាច [...] អាចបង្គាប់ឱ្យបំបែកកិច្ចដំណើរការនីតិវិធី”។ និយាយម្យ៉ាងទៀតដើម្បីឱ្យសេចក្តីសម្រេចរបស់អង្គជំនុំ ជម្រះសាលាដំបូងផ្អែកតាមវិធាន៨៩ស្ទើរពីរ គេត្រូវតែអាចចំណាត់ “ផលប្រយោជន៍យុត្តិធម៌” ជាក់លាក់ដែលតម្រូវឱ្យមានការបំបែកកិច្ចដំណើរការនីតិវិធី។ ផលប្រយោជន៍យុត្តិធម៌ដែលតម្រូវឱ្យមានការបំបែកកិច្ចដំណើរការនីតិវិធីត្រូវតែជាការពន្លឿនការជំនុំជម្រះយ៉ាងច្បាស់ និងបំណងប្រាថ្នាឱ្យមានការវិនិច្ឆ័យទោសប្រឆាំងនឹងជនជាប់ចោទដែលចាស់ជរាហើយចំពោះ “ការតំណាងនៃការចោទប្រកាន់វិញ” គឺច្បាស់ណាស់មិនមែនជាផលប្រយោជន៍យុត្តិធម៌ដែល “តម្រូវ” ឱ្យមានការបំបែកកិច្ចដំណើរការនីតិវិធីទេ។ និយាយម្យ៉ាងទៀត ពុំតម្រូវឱ្យដាក់ទោរកការណែនាំពីទម្លាប់អនុវត្តអន្តរជាតិលើបញ្ហានៃការតំណាងនៃការចោទប្រកាន់ឡើយ (representativeness of charges)

ប្រកាន់នានាដែលនៅសេសសល់ឡើយ¹³។ និយាយម្យ៉ាងទៀតវិធាន៧៣ស្ទួន(ឃ)របស់តុលាការ ICTY គឺជាឧបករណ៍ដើម្បីដាក់កម្រិតការលើកលែងការចោទប្រកាន់ តែវិធាន៨៩ស្ទួនរបស់ អវតក វិញ គឺគ្រាន់តែឧបករណ៍សម្រាប់ការកំណត់កាលបរិច្ឆេទ ដែលមិនបានប្រមើល ឬចែងពីការលើកលែង ការចោទប្រកាន់ឡើយ។

១៤. មូលហេតុដែលថាភាពខុសគ្នារវាងវិធានទាំងពីរនេះ គឺសំខាន់ជាសារវ័ន្តនៅក្នុងបរិបទនៃបណ្តឹងសារ ទុក្ខនេះ ដោយសារតែវាអាចដឹងបាននៅក្នុងរចនាសម្ព័ន្ធច្បាប់របស់តុលាការ ICTY ហើយវិធាន៧៣ ស្ទួន(ឃ)ចែងថា បទចោទដែលនៅសេសសល់ត្រូវតែជាតំណាងសមហេតុផលនៃឧក្រិដ្ឋកម្មដែលបាន ចោទ ដោយសារតែការចោទប្រកាន់បន្ថែម នឹងមិនត្រូវយកមកជំនុំជម្រះដោយអង្គជំនុំជម្រះសាលា ដំបូងនៃតុលាការ ICTY ឡើយ។ និយាយម្យ៉ាងទៀត ការចោទប្រកាន់ត្រូវបានកែប្រែដើម្បីឆ្លុះបញ្ចាំងពី ទំហំតួចនៃរឿងក្តីទាំងមូល។ អាស្រ័យហេតុនេះការតំណាង(representativeness) គឺជាការពិចារណា លើសលុបនៅក្នុងប្រព័ន្ធនោះ។ ប៉ុន្តែវាខុសគ្នាទាំងស្រុងទៅនឹងស្ថានភាពនៅ អវតក ជាមួយនឹងវិធាន ៨៩ស្ទួនពីរ នៅក្នុងករណីមានរឿងក្តីបន្ថែមត្រូវបានសន្មតថាត្រូវយកមកជំនុំជម្រះ នៅអវតក យើង គ្រាន់តែដោះស្រាយការជំនុំជម្រះធំៗដែលចែកចេញជាដំណាក់កាលៗតាមរយៈការអនុវត្តវិធាននេះ¹⁴។ អាស្រ័យហេតុនេះ “ការតំណាងនៃការចោទប្រកាន់” (representativeness of charges) គឺពិតជាមិន មានតួនាទីនៅក្នុងការបកស្រាយវិធាន៨៩ស្ទួនពីរឡើយ។ វិធាន៧៣ស្ទួន(ឃ) មិនអាចយកមកប្រើ ប្រាស់ដើម្បីបកស្រាយវិធាន៨៩ស្ទួនពីរ ឬជាការណែនាំដល់អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងនៅពេលអនុវត្ត វិធាននេះឡើយ ហើយវិធាននេះពិតជាមិនអាចយកមកផ្អែកនៅដំណាក់កាលបណ្តឹងសារទុក្ខដើម្បីគាំទ្រ

¹³ វិធានផ្ទៃក្នុងមានតែណែនាំយ៉ាងមានប្រសិទ្ធិភាព ឱ្យអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូង ជំនុំជម្រះបទចោទនៅដំណាក់កាលក្រោយៗទៀត: រឿងក្តីដែលត្រូវបានបំបែក ត្រូវយកមកជំនុំជម្រះ និងវិនិច្ឆ័យចេញសាលក្រមទៅតាមលំដាប់លំដោយ ដែលអង្គជំនុំជម្រះយល់ឃើញ ថាសមស្រប (បញ្ជាក់បន្ថែម)។

¹⁴ ការដែលថាសហព្រះរាជអាជ្ញាចោទប្រកាន់ថា ការចោទប្រកាន់បន្ថែមមិនទំនងជាមិនមានទេនៅក្នុងករណីនេះ គឺមិនពាក់ព័ន្ធទេ នៅពេលងាកចេញពីចេតនាពិតៗនៅពីក្រោយវិធាននេះ ដោយសារតែសហព្រះរាជអាជ្ញាកំពុងតែព្យាយាមធ្វើបណ្តឹងសារទុក្ខ។ ច្បាស់ ណាស់ថាវិធាននេះ រួមទាំងផ្នែក “ផលប្រយោជន៍យុត្តិធម៌របស់ខ្លួន” ត្រូវបានសរសេរឡើងដោយផ្អែកលើការសន្មតនៅក្នុងចិត្ត ហើយ ហេតុដូច្នេះ វិធាន៧៣ស្ទួន(ឃ) នៅ ICTY ពុំមានតួនាទីនៅក្នុងការបកស្រាយទេ បើទោះបីជាគេទទួលយកជំហររបស់សហព្រះរាជ អាជ្ញាដែលថា ការចោទប្រកាន់បន្ថែមនឹងមិនទំនងជាមាននៅក្នុងករណីនេះក៏ដោយ។

ដល់ការអះអាងថា អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងមានកំហុសលើអង្គច្បាប់ ឬអង្គហេតុ ឬរំលោភឆន្ទានុសិទ្ធិរបស់ខ្លួនដោយមិនបានពិចារណាប្រព័ន្ធនៅតុលាការ ICTY ឡើយ។

១៥. តែមានមូលហេតុមួយទៀតថា ហេតុអ្វីបានជាវិធាន៧៣ស្ទួន(យ) មិនអាចផ្តល់ការណែនាំនៅពេលបកស្រាយវិធាន៨៩ស្ទួនពីរ អាចរកឃើញនៅក្នុងសវនាការ និងប្រវត្តិវិធីបញ្ញត្តិរបស់វិធាននេះ ។ នៅពេលពិភាក្សាបញ្ហានេះ កិច្ចប្រជុំពេញអង្គពិចារណាយ៉ាងសកម្មលើការអនុវត្តវិធាននេះស្របគ្នានឹងវិធាន៧៣ស្ទួន(យ) ប៉ុន្តែត្រូវបានបដិសេធចោលយ៉ាងច្បាស់៖ ជាលទ្ធផល “កិច្ចប្រជុំពេញអង្គរបស់ អវតក នាខែកុម្ភៈ ឆ្នាំ២០១១ សម្រេចមិនចម្លងតាមវិធាន៧៣ស្ទួន(យ)របស់តុលាការ ICTY នោះទេតែថែមទាំងបានអនុវត្តវិធាន៨៩ស្ទួនពីរនៃវិធានផ្ទៃក្នុងបច្ចុប្បន្ននេះទៅវិញ”¹⁵។ អនុលោមតាមអង្គជំនុំជម្រះ មូលហេតុចំពោះសេចក្តីសម្រេចនោះ គឺថាវិធាន៧៣ស្ទួន(យ)របស់តុលាការ ICTY ជាវិធានការជាក់លាក់ដែលត្រូវបានបង្កើតនៅក្នុងស្ថាប័នមួយដែលខុសគ្នាឆ្ងាយពីវិធានរបស់ [អវតក]¹⁶។ និយាយម្យ៉ាងទៀត កិច្ចប្រជុំពេញអង្គរបស់ អវតក មិនត្រឹមតែបានបដិសេធការអនុវត្តវិធានស្រដៀងគ្នាទៅនឹងវិធាន៧៣ស្ទួន(យ)របស់តុលាការ ICTY នោះទេ តែថែមទាំងបានពិចារណាថារចនាសម្ព័ន្ធនៅ អវតក និងរចនាសម្ព័ន្ធនៅតុលាការ ICTY គឺមានភាពផ្ទុយគ្នាទាក់ទងនឹងប្រធានបទពិសេសមួយនេះ¹⁷។ ដោយពិចារណាការបដិសេធដោយមានមូលហេតុនៃវិធាន៧៣ស្ទួន(យ)របស់តុលាការ ICTY ដោយអ្នក

¹⁵ ឯកសារ E- 124/7 “សេចក្តីសម្រេចលើសំណើរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញាសុំឱ្យពិចារណាឡើងវិញ អំពីលក្ខខណ្ឌនានា របស់ដីកាសម្រេច បំបែកកិច្ចដំណើរការនីតិវិធីរបស់អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូង (E124/2) និង ញាតិ និងឧបសម្ព័ន្ធពាក់ព័ន្ធ ចុះថ្ងៃទី១៨ ខែតុលា ឆ្នាំ២០១១ ERN 00747737-00747742 នៅកថាខណ្ឌ5 សេចក្តីសម្រេចលើសំណើរបស់សហព្រះរាជ អាជ្ញា សុំឱ្យ ពិចារណាឡើងវិញ ។

¹⁶ សេចក្តីសម្រេចលើសំណើរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញាសុំឱ្យពិចារណាឡើងវិញ នៅកថាខណ្ឌ៣ ។ សូមមើលការពន្យល់បន្ថែមនៅកថាខណ្ឌ៤។

¹⁷ បន្ថែមពីលើនេះដោយពិចារណាថា លក្ខខណ្ឌតម្រូវនៃ “ការតំណាង” វិធាន៧៣ស្ទួន(យ)របស់តុលាការ ICTY ជាអនុប្រយោគប្រតិបត្តិការដ៏លេចធ្លោ ដូច្នោះការសម្រេចមិនដាក់បញ្ចូលភាសាស្រដៀងគ្នានេះទៅក្នុងវិធាន៨៩ស្ទួនពីរ ត្រូវបានតែយល់ថាជាការបដិសេធទាំងស្រុងនៃការតំណាង ដែលជាការពិចារណាស្នូល (ឬអាចជាចំណុចសំខាន់) សម្រាប់សេចក្តីសម្រេចបំបែកកិច្ចដំណើរការនីតិវិធី។

ពង្រាងវិធានផ្ទៃក្នុង វាច្បាស់ណាស់ថាវិធាននេះមិនអាចផ្តល់ការណែនាំបានទេនៅពេលបកស្រាយ វិធាន៨៩ស្ទួនពីរនោះ។

គ. អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងបានពិចារណាយ៉ាងត្រឹមត្រូវអំពីចំនួនសាក្សីដែលត្រូវបានស្នើឡើងនៅក្នុង ការចេញសេចក្តីសម្រេចរបស់ខ្លួន

- ១៦. បណ្តឹងសារទុក្ខចែងថា “អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងមានកំហុសដែលអាចវិនិច្ឆ័យបាន នៅក្នុងការអនុវត្ត ធនាគារសិទ្ធិរបស់ខ្លួន ដោយផ្អែកសំអាងហេតុរបស់ខ្លួនទៅលើការពិចារណាមួយដែលពុំមានការពាក់ព័ន្ធ (ចំនួនសាក្សីដែលត្រូវបានស្នើឡើង) និងការខកខានពុំបានពិចារណា និងសម្រេចឱ្យបានត្រឹមត្រូវទៅ លើចំនួនសាក្សីដែលនឹងតម្រូវឱ្យមកផ្តល់សក្ខីកម្ម¹⁸។
- ១៧. តាមការអានសមហេតុផលនៃសេចក្តីសម្រេចនេះ បញ្ជាក់យ៉ាងច្បាស់ថាអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងបាន វាយតម្លៃជាបឋមលើសាក្សីទាំងអស់ដែលត្រូវបានស្នើឡើងដោយភាគី និងបានរកបានឃើញជាបឋម ថាចំនួនសាក្សីដែលនឹងត្រូវផ្តល់សក្ខីកម្ម (ដោយពិចារណាពីការតម្រូវឱ្យមានការជំនុំជម្រះដោយយុត្តិ ធម៌) នៅក្នុងករណីដែលបទចោទត្រូវបានពង្រីក នឹងបង្កហានិភ័យដល់ការពន្យារពេលវេលា។ ជាការ ត្រឹមត្រូវដែលអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងធ្វើការវាយតម្លៃបែបនេះនៅក្នុងក្របខណ្ឌសិទ្ធិរបស់ខ្លួន។
- ១៨. ពុំមានបទប្បញ្ញត្តិណាមួយនៅក្នុងវិធានផ្ទៃក្នុងបង្ខំឱ្យអង្គជំនុំជម្រះត្រូវតែសម្រេចជាមុន និងឱ្យបាន លម្អិតពីចំនួនសាក្សីដែលនឹងត្រូវកោះហៅ និងចំណុចអ្វីដែលពួកគេនឹងផ្តល់សក្ខីកម្ម អង្គជំនុំជម្រះអាច ឈានទៅរកការសម្រេច(មិន)ពង្រីកការចោទប្រកាន់។ តាមពិតការតម្រូវពេលវេលា និងកំលាំងពល កម្មដ៏ច្រើនបែបនេះ នឹងផ្ទុយពីគោលបំណងនៃវិធាន៨៩ស្ទួនពីរ ដែលជាវិធានសម្រាប់ធ្វើឱ្យប្រសើរ និង ពន្លឿនដំណើរការនីតិវិធី។ ហេតុដូច្នេះការអះអាងរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញានៅចំណុចនេះ ត្រូវតែគ្មាន ជោគជ័យ។
- ១៩. មេធាវីការពារ នួន ជា ត្រូវការបង្កើតកំណត់ត្រាលើការអះអាងដោយសហព្រះរាជអាជ្ញា នៅពេលពួក គេលើកឡើងថា “មេធាវីការពារក្តី នួន ជា បានខកខានមិនបានផ្តល់យុត្តិកម្មឱ្យបានច្បាស់ណាស់ដើម្បី

¹⁸ បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា នៅកថាខណ្ឌ៥៩។

គាំទ្រដល់សាក្សីដែលខ្លួនបានស្នើឡើង”¹⁹។ សហព្រះរាជអាជ្ញាលើកឡើងថា មូលហេតុតែមួយគត់ ដែលមេធាវីការពារក្តីបានផ្តល់ទាក់ទិននឹងសាក្សី អាចរកឃើញនៅក្នុងបណ្តឹងសារទុក្ខឧបសម្ព័ន្ធ II²⁰។ នេះមិនពិតទេ។

២០. ជាបឋម នៅកិច្ចប្រជុំពេញអង្គនាខែសីហា ឆ្នាំ២០១២ មេធាវីការពារក្តីបានដាក់ចេញជាលម្អិតនូវមូលហេតុនានាសម្រាប់សំណើរបស់ខ្លួន សុំស្តាប់សក្ខីកម្មពីសាក្សីមួយចំនួន រួមទាំងបុគ្គលិកនៅស-២១ អតីតអ្នកជាប់ឃុំ និងអ្នកជំនាញផងដែរនៅក្នុងករណីបទចោទត្រូវបានពង្រីក²¹។ មូលហេតុនេះមាន ធាតុពិតនៅថ្ងៃនេះ²²។

¹⁹ បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា នៅកថាខណ្ឌ៦២។

²⁰ បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា នៅកថាខណ្ឌ៦២ អក្សរក្នុងលេខយោង ១១១ ។

²¹ ឯកសារ E-1/114/1 “ប្រតិចារិត-កិច្ចប្រជុំពេញអង្គ” ថ្ងៃទី១៧ ខែសីហា ឆ្នាំ២០១២ ERN 00840164-00840303, pp 113:22-115:18 (បញ្ជាក់បន្ថែម): ខ្ញុំយល់ចំពោះ [កសព] វាជាប្រធានបទសំខាន់ ហើយចំពោះជំហរបស់យើងខ្ញុំ គឺថាប្រសិនបើ លោក/លោកស្រីចៅក្រមយល់ស្របជាមួយការវាយតម្លៃនោះ យើងត្រូវពិភាក្សាបញ្ហានេះឱ្យបានពេញលេញ ។ យើងមិនអាចមាន-- និងខ្ញុំសូមទោសចំពោះការប្រើប្រាស់ពាក្យ ប៉ុន្តែខ្ញុំមានប្រើពាក្យនេះដោយចេតនា--យើងមិនអាចមាន “mini-trial” បានទេចំពោះស២១នោះ ដោយសារវាជាប្រធានបទសំខាន់--ចំពោះសហព្រះរាជអាជ្ញា ។ ហើយប្រសិនបើយើងត្រូវដោះស្រាយបញ្ហាស២១ យើងត្រូវដោះស្រាយឱ្យបានល្អ មានន័យថាពុំមានផ្លូវកាត់ទេ។ យើងត្រូវការពិភាក្សាលើអង្គហេតុ។ ចំពោះមេធាវីការពារក្តី គឺប្រាកដណាស់ថា ថាតើបញ្ហាស្នូលនៅស-២១ គឺជាអ្វី ។ វាក៏ជាការជឿទុកចិត្តបានរបស់ ខុច ។ ហើយយើងបានសួរចម្លើយ ខុច ដែលជាផ្នែកនៃការជំនុំជម្រះដំណាក់កាលដំបូងនៅទីនេះ ប៉ុន្តែយើងមិនទទួលបានការជឿទុកចិត្តគាត់ពេញលេញនោះទេ ពិព្រោះវាស្ថិតនៅក្រៅវិសាលភាពនូវអ្វីដែលយើងត្រូវបានអនុញ្ញាតឱ្យសួរ ខុច ។ យើងនៅតែត្រូវការស្តាប់សក្ខីកម្មពីសាក្សីច្រើនទៀត ដែលអាចផ្តល់សក្ខីកម្មអំពីស-២១ ហើយពេលនោះវាអាចប្រាប់យើងច្រើនជាងនេះអំពីភាពជឿជាក់របស់ ខុច ។ មានន័យថាយើងត្រូវស្នើបុគ្គលិកនៅស-២១ មកបង្ហាញខ្លួននៅទីនេះនៅបន្ទប់សវនាការ ដើម្បីផ្តល់សក្ខីកម្ម ពិព្រោះបុគ្គលិកទាំងនេះកាលពីការជំនុំជម្រះលើកទីមួយបានផ្តល់សក្ខីកម្មដែលផ្ទុយបញ្ហាមួយចំនួន ដែលខុច បាននិយាយ ។ អ្នកនៅរសំរានមានជីវិតមួយចំនួនបានផ្តល់សក្ខីកម្ម ហើយសក្ខីកម្មខ្លះរបស់ពួកគេផ្ទុយទៅនឹងបញ្ហាមួយចំនួន ដែល ខុច បានផ្តល់សក្ខីកម្ម។ ហើយយើងខ្ញុំស្នើសុំឱ្យស្តាប់សក្ខីកម្មសាក្សីអ្នកជំនាញដូចអ្វីដែលបានធ្វើនៅក្នុងករណី០០១ ដែលអាចផ្តល់សក្ខីកម្មអំពីស-២១ និងអំពី ខុច ដោយសារយើងត្រូវតែអាចជំទាស់ការជឿជាក់លើសក្ខីកម្មរបស់ ខុច។ ហើយខ្ញុំបាននិយាយអំពីករណី០០១ ហើយខ្ញុំគិតថាវាសំខាន់ក្នុងការកត់សម្គាល់ថា យើងមិនអាចផ្អែកលើការវាយតម្លៃអង្គហេតុនៅក្នុងករណី០០១ បានទេ ។ ហើយខ្ញុំមិននៅទីនេះដើម្បីទាញអំណះអំណាង ឬលើកអំណះអំណាងឡើងវិញករណី០០១ នោះទេ ប៉ុន្តែការកត់សម្គាល់ពាក់ព័ន្ធមួយចំនួនគឺថា ដូចដែលលោកដឹង តាមពិតមេធាវីការពារក្តីនៅក្នុងករណី០០១ យល់ស្របលើចំណុចជាច្រើនជាមួយនឹងព្រះរាជអាជ្ញា។ ហេតុដូច្នេះការពិភាក្សាលើបញ្ហាជាក់លាក់មិនសូវខ្លាំងប៉ុន្មានទេ។ បញ្ហាមួយសារណាមួយតមកនេះនឹងបណ្តឹងខ្លួនរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញាអតីតនិងវិសាល ទំព័រ ១០ នៃ ២២

២១. បន្ថែមពីលើនេះ បន្ទាប់ពីត្រូវបានអនុញ្ញាតមេធាវីការពារក្តីបានគូសបញ្ជាក់ពីជំហររបស់ខ្លួនបន្ថែមទៀត ទាក់ទងនឹងថា ហេតុអ្វីបានជាត្រូវស្តាប់សក្ខីកម្មពីសាក្សីដ៏ច្រើន ប្រសិនបើស-២១ នឹងត្រូវដាក់បញ្ចូល ទៅក្នុងបទចោទនោះ។ មេធាវីការពារក្តីធ្វើយ៉ាងដូច្នោះមែននៅក្នុងសារអ៊ីម៉ែលក្រើនរំលឹកទៅមន្ត្រីច្បាប់ ជាន់ខ្ពស់របស់អង្គជំនុំជម្រះ ហើយសំណើនៃសារអ៊ីម៉ែលនេះបានបញ្ជូនទៅភាគីទាំងអស់(ឧបសម្ព័ន្ធទី១)²³។ សារអ៊ីម៉ែលបញ្ជាក់ច្បាស់ថា [ស-២១] ជាប្រធានបទសំខាន់ និងស្មុគស្មាញដែលតម្រូវឱ្យអង្គជំនុំ ជម្រះយកចិត្តទុកដាក់ ហើយការជំនុំជម្រះ នួន ជា ចំពោះបទចោទទាក់ទងស-២១ [...] ខណៈមិនអនុ ញ្ញាតមេធាវីការពារក្តីនូវឱកាសបង្ហាញសក្ខីកម្មសាក្សីដែលដេញដោលដោយផ្ទាល់នឹងភាពជឿជាក់ របស់ ខុច នឹងរំលោភសិទ្ធិរបស់ នួន ជា ក្នុងការទទួលបានការជំនុំជម្រះដោយយុត្តិធម៌²⁴។

ទៀតគឺថា ជនសង្ស័យនៅក្នុងករណី០០១ ខុច សហការ ហើយគាត់ផ្តល់ចម្លើយ ។ ប៉ុន្តែជំហររបស់យើងគឺថា គាត់មានមូលហេតុ ដើម្បីបន្តបន្ថយជំហររបស់គាត់ ហើយហេតុដូច្នោះ គាត់មិនបាននិយាយពិតនៅក្នុងសវនាការកាត់ទោសគាត់ទេ។ វាជាការសំខាន់ ដើម្បីធ្វើការកាត់សម្គាល់ថា សហព្រះរាជអាជ្ញាបានទទួលស្គាល់ចំណុចនេះនៅក្នុងសេចក្តីសន្និដ្ឋានចុងក្រោយនៅក្នុងករណី០០១។ ពួក គេលើកឡើងនៅក្នុងឯកសារថា សក្ខីកម្មរបស់ ខុច នៅពេលនោះមិនស្មោះត្រង់។ ជារួមយើងមិនអាចផ្អាកបើកករណី០០១ទេនៅ ករណី០០១សវនាការលើកស្តុតាងប្រើពេល៧២ថ្ងៃ ។ មានសាក្សីអង្កេតហតុ១៧នាក់ សាក្សីពិចារិតលក្ខណៈ៧នាក់ ដើមបណ្តឹងរដ្ឋ ប្ប វេណី២២នាក់ និងសាក្សីអ្នកជំនាញ៤នាក់។ ខ្ញុំមិនលើកឡើងថា យើងត្រូវការចំនួនថ្ងៃស្រដៀងគ្នាទេ ដើម្បីនិយាយអំពីស-២១ ប្រសិន បើធ្វើជាផ្នែកនៃករណីមែន ប៉ុន្តែយើងត្រូវការចំនួនសាក្សីច្រើនល្មម ដើម្បីឱ្យយើងអាចវាយតម្លៃភាពជឿជាក់បានរបស់ ខុច។

²² យ៉ាងហោចណាស់អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងត្រូវតែបានជឿដោយអំណះអំណាងមួយចំនួន ដែលនាំឱ្យអង្គជំនុំជម្រះសម្រេចថា សាក្សីជាច្រើនទាក់ទងនឹងស-២១ ត្រូវតែមកផ្តល់សក្ខីកម្ម ជាផ្នែកនៃការជំនុំជម្រះដោយយុត្តិធម៌ ដែលនឹងបង្កឱ្យមានអូសបន្លាយ ពេលវេលានៅក្នុងសំណុំរឿង០០២/០១។

²³ ពិតណាស់ការប្រាស្រ័យទាក់ទងទាំងនេះតាមសារអ៊ីម៉ែលគ្រោះថ្នាក់ដល់តម្លាភាពនៃកិច្ចដំណើរការនីតិវិធី តែក៏ដោយសារមូល ហេតុនោះដែលមេធាវីការពារក្តី នួន ជា នៅក្នុងអំឡុងពេលសវនាការផ្ទាល់មាត់ស្ទើរដែលៗអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងឱ្យពិចារណា បញ្ហានានាដែលទាក់ទងនឹងការជ្រើសរើសសាក្សីជាសាធារណៈ ។ សាធារណជនមានសិទ្ធិដឹងថា តើសាក្សីណាដែលភាគីស្នើ ហើយ ហេតុអ្វីបានជ្រើសរើសសាក្សី។ សូមមើលឯកសារ E-212 “សំណើសុំការពិភាក្សាដេញដោលផ្ទាល់មាត់ជាសាធារណៈទាក់ទងនឹង ការកោះហៅសាក្សីរបស់មេធាវីការពារក្តី” ចុះថ្ងៃទី២២ ខែមិថុនា ឆ្នាំ២០១២ ERN 00818577-00818588 (ដែលអង្គជំនុំជម្រះ សាលាដំបូងមិនទាន់សម្រេចនៅឡើយទេ)។

²⁴ សូមមើលឧបសម្ព័ន្ធប្រាប់សារណាឆ្លើយតបនេះ។

២២. វាសមហេតុផលក្នុងការលើកឡើងថា អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងយល់ស្របជាមួយអំណះអំណាងមួយ ចំនួនរបស់មេធាវីការពារក្តី និងសម្រេចថាការវាយតម្លៃត្រឹមត្រូវមួយពីឧក្រិដ្ឋកម្មនៅស-២១ និងឧក្រិដ្ឋ កម្មពាក់ព័ន្ធដទៃទៀត នឹងបង្កហានិភ័យដល់ការអូសបន្លាយពេលវេលានៃការជំនុំជម្រះ។ ស្រដៀងគ្នា នេះដែរ លទ្ធភាពដែលថាអង្គជំនុំជម្រះត្រូវបានធ្វើឱ្យជឿដោយអំណះអំណាងរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា ដែលថា ការវាយតម្លៃត្រឹមត្រូវមួយពីអង្គហេតុនៅស្រុក១២ នឹងត្រូវការសាក្សីយ៉ាងតិច១២នាក់ដែល ត្រូវបានស្នើឡើងដោយសហព្រះរាជអាជ្ញា ដែលចំនួននេះមិនច្រើនពេកទេ។ អាស្រ័យហេតុនេះ វាមិន មែនមិនសមហេតុផលក្នុងការលើកឡើងថា ការកោះហៅសាក្សីអាចនាំឱ្យពន្យារកិច្ចដំណើរការនីតិវិធី មិនសមហេតុផលនោះទេ។ ដើម្បីឈានទៅរកការធ្វើសេចក្តីសន្និដ្ឋានទាំងនេះ អង្គជំនុំជម្រះសាលា ដំបូង មិនត្រូវការវាយតម្លៃឱ្យបានលម្អិតនូវតំលៃរបស់សាក្សីនីមួយៗ និងសាក្សីទាំងអស់ដែលស្នើឡើង ដោយភាគីនោះទេ និងសម្រេចថា តើត្រូវកោះហៅ ឬមិនកោះហៅសាក្សីនីមួយៗក្នុងចំណោមពួកគេ ដែរ²⁵។ និយាយម្យ៉ាងទៀត វាសមហេតុផលទាំងស្រុងសម្រាប់អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងរក្សាការ យល់ដឹងបឋម (prima facie understanding) នៃចំនួនសាក្សីចំនួនប៉ុន្មាននាក់ដែលនឹងត្រូវស្នើឡើង ដោយភាគី និងថាតើអំណះអំណាងរបស់ពួកគេមានទម្ងន់ខ្លាំងកម្រិតណាដើម្បីកោះហៅសាក្សីទាំងនេះ និងដើម្បីផ្អែកសេចក្តីសម្រេចរបស់ខ្លួនថា តើត្រូវពង្រីក ឬមិនត្រូវពង្រីកការចោទប្រកាន់ដោយផ្អែក

²⁵ ដើម្បីឱ្យប្រាកដ អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងមិនត្រូវការស្វែងរកព័ត៌មានលម្អិតទាក់ទងនឹងសាក្សី ដែលនឹងត្រូវស្នើឡើង ។ ចំណុចនេះក៏ ត្រូវដែរ ដោយសារការជ្រើសរើសសាក្សីនឹងពាក់ព័ន្ធ ប្រសិនបើ (និងប្រសិនបើតែ) ការពង្រីកត្រូវបានអនុញ្ញាតតែប៉ុណ្ណោះ ហើយមាន តែនៅពេលនោះទេដែលសេចក្តីសន្និដ្ឋានស្ថាពរ និងលម្អិត នឹងតម្រូវ ហើយរហូតទល់ពេលនោះមូលហេតុសង្ខេបនឹងលេចរូបរាង។ ចំណុចនេះក៏បានរំលេចឡើងដោយចំណងជើងនៃចំណុច៧ នៃការប្រាស្រ័យទាក់ទងគ្នាអំពីកិច្ចប្រជុំពេញអង្គ ដែលបង្ហាញនៅក្នុង សារអ៊ីមែលនៅក្នុងឧបសម្ព័ន្ធ I: សាក្សីបន្ថែមដែលភាគីបានស្នើ នឹងត្រូវបានកោះហៅ បើសិនសំណើពង្រីកការចោទប្រកាន់ត្រូវបាន អនុញ្ញាត។ លើសពីនេះទៀត អង្គជំនុំជម្រះដឹងច្បាស់ពីកម្មវត្ថុ និងសាក្សីដែលបានស្នើឡើងទាក់ទងនឹងស២១ ដោយសារតែអង្គជំនុំ ជម្រះសាលាដំបូងបានជំនុំជម្រះ ខុច ដូច្នេះវាត្រូវតែមានការសន្មតជាមុនថា អង្គជំនុំជម្រះអាចវាយតម្លៃបានត្រឹមត្រូវអំពីតម្រូវការ ពេលវេលាសម្រាប់ការពិភាក្សាអង្គហេតុនៅស២១។

លើការវាយតម្លៃនេះ²⁶។ ប្រការនេះមានក្នុងវិសាលភាពនៃយុត្តាធិការដែលវិធាន៨៩ ស្ទួនពីរបាន ប្រគល់ឱ្យអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូង។

ការព្រួយបារម្ភតាមការរំពឹងទុកអំពីការអនុវត្តត្រូវបានវាយតម្លៃសមហេតុផល

២៣. ជាទូទៅគេត្រូវតែបានកត់សម្គាល់ថា សហព្រះរាជអាជ្ញាជំទាស់ដល់ការសំអាងរបស់អង្គជំនុំជម្រះ សាលាដំបូងអំពីភាពស្មុគស្មាញតាមការរំពឹងទុក នៅក្នុងការកម្រិតវិសាលភាពនៃការពង្រីកដែលបាន ស្នើឡើង²⁷ ដោយបានសំអាងលើការជំទាស់តាមការរំពឹងទុករបស់មេធាវីការពារក្តី²⁸ និងការខកខាន មិន បានវាយតម្លៃត្រឹមត្រូវលើចំនួនសាក្សីបន្ថែមដែលត្រូវផ្តល់សក្ខីកម្ម²⁹។ ជាពិសេស សហព្រះរាជ អាជ្ញាអះអាងថា អង្គជំនុំជម្រះមានឧបករណ៍ និងអំណាចដែលពាក់ព័ន្ធ ដើម្បីទប់ទល់នឹងភាពស្មុគ ស្មាញតាមរំពឹងទុកទាំងអស់នោះ ដោយគ្រាន់តែអនុវត្តបច្ចេកទេសការគ្រប់គ្រងសវនាការដែលអង្គជំនុំ ជម្រះបានប្រើមកដល់ពេលនេះ³⁰។ ប៉ុន្តែគេអាចទាញការសន្និដ្ឋានពីសេចក្តីសម្រេចថា អង្គជំនុំជម្រះ ប្រមើលថា *បើទោះបីជាប្រើបច្ចេកទេសនិងអំណាចដែលខ្លួនបានប្រើសម្រាប់ការគ្រប់គ្រងការជំនុំជម្រះ មកដល់ពេលនេះ* ក៏ហានិភ័យដល់ការពន្យារពេលវេលាច្រើនគួរសម្បូរដែរ³¹។ នេះគឺជាការសន្មតសម

²⁶ តាមពិតការដែលថាអង្គជំនុំជម្រះសម្រេចកម្រិតការពិភាក្សាលើអង្គហេតុនានាទាក់ទងនឹងទម្រង់ព័ត៌មាន និងឧបត្ថម្ភហេតុនានាដែល កើតឡើងភ្លាមៗ បន្ទាប់ពីការជំនុំសវនាការជាជនចេញពីទីក្រុងភ្នំពេញ បង្ហាញថាអង្គជំនុំជម្រះពិតជាបានពិចារណាសំណើរបស់សហ ព្រះរាជអាជ្ញា ហើយស្របពេលជាមួយគ្នានេះក៏បានយកចិត្តទុកដាក់អំពីការតម្រូវឱ្យពន្លឿនការជំនុំជម្រះដែរ ។

²⁷ បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញានៅកថាខណ្ឌ៥៤ ដល់៥៧ ។

²⁸ បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញានៅកថាខណ្ឌ៥១ ដល់៥៣ ។

²⁹ បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញានៅកថាខណ្ឌ៥៨ ដល់៦៨ ។

³⁰ បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញានៅកថាខណ្ឌ៥២-៥៥, ៥៧ និងកថាខណ្ឌ ៦៦ ដល់៦៧ ។

³¹ ការព្រួយបារម្ភរបស់អង្គជំនុំជម្រះពិតជាសមហេតុផល ។ មេធាវីការពារក្តីបានចង្អុលបង្ហាញរួចហើយថា ខ្លួនត្រូវការរយៈពេលបួន ខែដើម្បីរៀបចំឱ្យមានប្រសិទ្ធភាពសម្រាប់ ស- ២១ តែឯង។ (សូមមើលឯកសារ E- 1/ 114.1 “ប្រតិចារិត” នៃកិច្ចប្រជុំបច្ចេកសវ នាការ” ចុះថ្ងៃទី១៧ ខែសីហា ឆ្នាំ២០១២ ERN 00840164-00840303, pp 115:19-24) . ច្បាស់ណាស់ថាចំនួនសាក្សីដ៏ច្រើនដែល ត្រូវកោះហៅឱ្យផ្តល់សក្ខីកម្មដើម្បីវាយតម្លៃអង្គហេតុ នឹងត្រូវប្រើប្រាស់ពេលវេលាច្រើន ។ (សម្រាប់មូលហេតុដែលបានលើកឡើង នៅក្នុងកិច្ចប្រជុំរៀបចំសវនាការ និងនៅក្នុងសារអេឡិចត្រូនិកទៅកាន់មន្ត្រីជាន់ខ្ពស់ (ឧបសម្ព័ន្ធ១) អង្គជំនុំជម្រះមិនអាចផ្អាកការលើ ការរកឃើញនៅក្នុងករណី០០១ ឡើយ ។ ដើម្បីឱ្យប្រាកដ ដោយពិចារណាថាភាពជឿជាក់របស់ ឌុច គឺជាបញ្ហាស្នូលដល់មេធាវី

ហេតុផលអំពីអំណាចតាមឆន្ទានុសិទ្ធិក្នុងការគ្រប់គ្រងសវនាការរបស់អង្គជំនុំជម្រះ(ដែលអង្គជំនុំជម្រះមិនបានស្នាក់នៅដើម្បីប្រើប្រាស់វាពីអតីតកាលឡើយ ឧទាហរណ៍អំណាចនេះត្រូវបានប្រើប្រាស់ដើម្បីកំណត់កាលបរិច្ឆេទកោះហៅសាក្សីដោយជូនដំណឹងយ៉ាងប្រចុចញ្ចុក និងលុបចោលការផ្តល់សក្ខីកម្មនៃសាក្សី) ដោយផ្អែកលើអង្គហេតុនៅចំពោះមុខអង្គជំនុំជម្រះ។

២៤. ការកត់សម្គាល់នេះត្រូវបានពង្រឹងដោយការរៀបចំថា អង្គជំនុំជម្រះបានពិចារណាយ៉ាងម៉ត់ចត់ និងប្រកបដោយវិរយភាពទៅលើសំណើរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា តាមរយៈរបៀបនៃការដាក់បន្ថែមការសម្លាប់នៅទូលពោធិ៍ជ្រៃ ដោយហេតុថាវាជាហេតុការណ៍ដែលបានកើតឡើងភ្លាមៗបន្ទាប់ពីមានការជំនឿសប្រជាជនចេញពីទីក្រុងភ្នំពេញ ប៉ុន្តែមិនមែនហេតុការណ៍ដែលបានកើតឡើងនៅចន្លោះ ឆ្នាំ ១៩៧៦ និងឆ្នាំ១៩៧៧នោះទេ³²។ និយាយម្យ៉ាងទៀត អង្គជំនុំជម្រះបានពិចារណាសំណើរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញាយ៉ាងម៉ត់ចត់ និងបានចេញសេចក្តីសម្រេចដែលន័យយ៉ាងច្បាស់ និងអាចវាស់បាន ដោយស្របពេលជាមួយគ្នានេះរក្សាបានសេចក្តីត្រូវការរក្សាចំណងទាក់ទងជាមួយការចោទប្រកាន់ចំពោះអង្គហេតុដែលមាន។

យ. អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងបានវាយតម្លៃត្រឹមត្រូវលើទំនាក់ទំនងរវាងវិសាលភាពនៃការជំនុំជម្រះបច្ចុប្បន្ន និងការពង្រីកវិសាលភាពនេះដែលបានស្នើឡើង

ការពារក្តី អ្នកចិត្តសាស្ត្រដែលរៀបចំរបាយការណ៍អំពីបុគ្គលិកលក្ខណៈរបស់គាត់ គឺជាសាក្សីដ៏សំខាន់។ ឯកសារទាក់ទងនឹងស២១ ត្រូវតែយកមកពិភាក្សាឱ្យបានពេញលេញ ច្រើនជាងឯកសារដទៃទៀតនៅក្នុងសំណុំរឿង ពិព្រោះកិច្ចការទាំងឡាយនៅស២១ ហាក់ដូចជាត្រូវបានចងក្រងយ៉ាងល្អ និងផ្តល់នូវការផ្តែង និងការចងចាំរបស់ ខុច ។ មួយវិទៀតបញ្ហាឯកសារដែលបានប្រមូលដោយវៀតណាម នៅតែជាបញ្ហាដែលត្រូវដោះស្រាយដោយអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូង។ គេត្រូវតែចាំថាវិសាលភាពនៃការស្តាប់សក្ខីកម្មខុច ត្រូវបានធ្វើឡើងដោយដាក់កម្រិតយ៉ាងខ្លាំង ហើយហេតុដូច្នោះ ខុច ត្រូវបានស្តាប់សក្ខីកម្មឡើងវិញ ហើយដូចដែលបានលើកអំណះអំណាងរួចហើយ សាក្សីដោះបន្ទុកត្រូវតែបានអនុញ្ញាតឱ្យផ្តល់សក្ខីកម្មដើម្បីដេញដោលលើភាពជឿជាក់របស់គាត់ ។ និយាយក្នុងន័យទូទៅ ជាមួយការពង្រីកបទចោទទាក់ទងនឹងស២១ សាក្សីដៃទៀតដែលបានផ្តល់សក្ខីកម្មរួចហើយលើអង្គហេតុដទៃទៀត ឥឡូវនេះត្រូវបានសាកសួរលើបញ្ហាទូលំទូលាយ រួមទាំងការសម្លាប់ទាហានលន់ ណុល ទឹកនៃសម្លាប់មនុស្ស និងមន្ទីរសន្តិសុខ។

³² ការជូនដំណឹងអំពីសេចក្តីសម្រេច លើសំណើរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា នៅកថាខណ្ឌ៣។

- ២៥. នៅក្នុងសេចក្តីសម្រេចរបស់ខ្លួន អង្គជំនុំជម្រះបានកត់សម្គាល់ថា “ខ្លួននៅតែមិនមានជំនឿថាទីតាំង ឧក្រិដ្ឋកម្មបន្ថែមទាំងនេះ មិនជាប់ពាក់ព័ន្ធជិតស្និទ្ធជាមួយការចោទប្រកាន់ចំពោះអង្គហេតុនៅក្នុង សំណុំរឿង០០២/០១ឡើយ^{៣៣}។ នេះគឺជាការវាយតម្លៃលើអង្គហេតុដែលស្ថិតនៅក្នុងរង្វង់ធានាសុវត្ថិភាព របស់អង្គជំនុំជម្រះ។
- ២៦. ប៉ុន្តែបណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗអះអាងថា អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងខកខាន “មិនបានវាយតម្លៃត្រឹមត្រូវ ទំនាក់ទំនង និងលំដាប់លំដោយសមហេតុផលរវាងវិសាលភាពនៃការជំនុំជម្រះបច្ចុប្បន្ន និងស២១ និងការសម្លាប់មនុស្សនៅស្រុក១២” ។ សហព្រះរាជអាជ្ញាអះអាងថាមានទំនាក់ទំនងរវាងការជំនុំជម្រះ ប្រជាជនដោយបង្ខំពីទីក្រុងភ្នំពេញ និងការសម្លាប់នៅស្រុក១២ និងនៅទូលពោធិ៍ជ្រៃ និងស២១^{៣៤}។ ពុំមានទំនាក់ទំនងបែបនេះទេ ហើយតាមពិតសហព្រះរាជអាជ្ញាមិនអាចបង្ហាញទៀតផង^{៣៥}។
- ២៧. ពិតណាស់ការចោទប្រកាន់ចំពោះអង្គហេតុនៅក្នុងសំណុំរឿង០០២/០១ ទាក់ទិនទៅនឹងការបំផ្លាស់ទីលំ នៅរបស់ប្រជាជននៅដំណាក់ទី១ និងដំណាក់កាលទី២^{៣៦}។ ដោយសារសហព្រះរាជអាជ្ញាមិនបានប៉ុន ប៉ងភ្ជាប់ ស-២១ ទៅនឹងការបំផ្លាស់ទីលំនៅរបស់ប្រជាជននៅដំណាក់ទី២ ការពិភាក្សាដេញដោល ត្រូវតែកម្រិតការបំផ្លាស់ទីលំនៅរបស់ប្រជាជននៅដំណាក់ទី១ ដែលនេះគឺជាការជំនុំជម្រះប្រជាជនពីទី ក្រុងភ្នំពេញ។ ពុំមានអង្គហេតុសមហេតុផល ឬដែលអាចឱ្យជឿបាន តភ្ជាប់គ្នារវាងការជំនុំជម្រះប្រជា

^{៣៣} ការជូនដំណឹងអំពីសេចក្តីសម្រេច លើសំណើរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា នៅកថាខណ្ឌ២។

^{៣៤} បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញានៅកថាខណ្ឌ៧៤ ។

^{៣៥} សហព្រះរាជអាជ្ញាព្យាយាមភ្ជាប់ទីតាំងថ្មីទៅនឹងអង្គហេតុដែលមាន តាមរយៈការពិនិត្យមើលគោលនយោបាយមិនច្បាស់លាស់ របស់បក្សកុម្មុយនីស្តកម្ពុជា ដើម្បីកម្ទេចសត្រូវរបស់ខ្លួន (បណ្តឹងសារទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញានៅកថាខណ្ឌ៧១)។ បញ្ហា នេះនឹងពិភាក្សានៅកថាខណ្ឌ៣១-៣២ ខាងក្រោម។

^{៣៦} ឯកសារ E-124/7.3, “ឧបសម្ព័ន្ធ-បញ្ជីនៃកថាខណ្ឌ និង ផ្នែកនានានៃដីកាដោះស្រាយ ដែលពាក់ព័ន្ធនឹងសំណុំរឿង០០២/០១ ដែលត្រូវបានកែប្រែបន្ថែមចំពោះសេចក្តីសម្រេចរបស់អង្គជំនុំជម្រះលើសម្បទារបស់ អៀង ធីរិទ្ធ ដើម្បីចូលរួមសវនាការ (E138) និងសេចក្តីសម្រេចរបស់អង្គជំនុំជម្រះលើសំណើរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា សុំបញ្ជូលទីតាំងឧក្រិដ្ឋកម្មទៅក្នុងវិសាលភាពនៅក្នុង សំណុំរឿង០០២/០១ (E-163) ចុះថ្ងៃទី៨ ខែតុលា ឆ្នាំ២០១២ ERN 00852356-00852358 [ឧបសម្ព័ន្ធ-បញ្ជីនៃកថាខណ្ឌ និងផ្នែក នានានៃដីកាដោះស្រាយ ដែលពាក់ព័ន្ធនឹងសំណុំរឿង០០២/០១] ។ ចំពោះការដាក់បញ្ចូលថ្មីនេះនៃការសម្លាប់មនុស្សនៅទូល ពោធិ៍ជ្រៃ និងការសម្លាប់ទាហានលន់ ណុន ចំពោះការពិចារណាអង្គហេតុនៃករណីនេះ សូមមើលកថាខណ្ឌ៣៣-៣៤ ខាងក្រោម។

ជនពីទីក្រុងភ្នំពេញ និងមន្ទីរស-២១ ។ អនុលោមតាមដីកាដោះស្រាយ ប្រជាជនដែលជន្លៀសពីទីក្រុងភ្នំពេញ ត្រូវបានគេបញ្ជូនទៅជនបទ មិនមែនទៅមន្ទីរស-២១ នោះទេ។ វាអាចទៅរួចបើសិនជាពិចារណាថា ការជន្លៀសប្រជាជនពីទីក្រុងភ្នំពេញត្រូវបានបញ្ចប់ពីរទៅបីសប្តាហ៍ក្រោយថ្ងៃ៧ មេសា ឆ្នាំ១៩៧៥³⁷ តែមន្ទីរស-២១ ប្រតិបត្តិការពេញលេញនៅខែតុលា ឆ្នាំ១៩៧៥ ទៅវិញទេ³⁸។

២៨. ម្យ៉ាងទៀត ពុំមានការចង្អុលបង្ហាញថាមានប្រជាជនត្រូវបានបញ្ជូនទៅមន្ទីរស-២១ទេ ព្រោះពួកគេ ជាអ្នកជន្លៀសពីក្រុងភ្នំពេញ³⁹។ អនុលោមតាមដីកាដោះស្រាយសកម្មភាពរបស់ ស-២១ គឺខុសគ្នា ទាំងស្រុង។ តួនាទីសំខាន់របស់ ស-២១ គឺយកចម្លើយសារភាពពីអ្នកទោស ដើម្បីវែកមុខបណ្តាញក្បត់ ផ្សេងទៀត⁴⁰។ អនុលោមតាម កសលស “ក្រុមអ្នកទោសសំខាន់របស់ ស-២១ គឺអតីតសមាជិកនៃកង ទ័ពបដិវត្តន៍កម្ពុជា (៥.៦០៩ នាក់ យោងលើបញ្ជីឈ្មោះដែលបានកែប្រែរួច) ។ អ្នកទោសក្រុមទីពីរ ដែលមានចំនួនច្រើន គឺជាកម្មាភិបាលនៃបក្សកុម្មុយនីស្តកម្ពុជា (៤.៣៧១នាក់ យោងលើបញ្ជីឈ្មោះ ដែលបានកែប្រែរួច)⁴¹។ និយាយម្យ៉ាងទៀត អនុលោមតាមការរៀបរាប់នេះ ស-២១ គឺមានតួនាទីវែក មុខ ត្រួសត្រាយ និងវាយបំបាក់ក្រុមប្រឆាំងផ្ទៃក្នុងនៃកងទ័ពបដិវត្តន៍កម្ពុជា និងកម្មាភិបាលបក្សកុម្មុយ នីស្តកម្ពុជា។ ចំណុចនេះញែក ស-២១ ពីអង្គហេតុដែលបានចោទប្រកាន់នៅជុំវិញការជន្លៀសប្រជា ជនពីទីក្រុងភ្នំពេញ ហើយការជន្លៀសនេះទៀតសោតមិនបានធ្វើឡើងចំពោះអ្នកប្រឆាំងផ្ទៃក្នុងទេ តែ ប៉ះពាល់អ្នកខាងក្រៅបក្សទៅវិញទេ គឺប្រជាជនពីទីក្រុងភ្នំពេញ ។

២៩. បើគិតតាមពេលវេលា ដើម្បីដឹងថាអង្គហេតុទាក់ទងនឹងមន្ទីរស២១ មិនពាក់ព័ន្ធនឹងការជន្លៀសប្រ ជាជនពីទីក្រុងភ្នំពេញ គេគ្រាន់តែពិចារណាអំពីថេរវេលាដែលមន្ទីរស២១ បានកើតឡើងប៉ុណ្ណោះ

³⁷ ឯកសារ D-427 “ដីកាដោះស្រាយ” ចុះថ្ងៃទី១៥ ខែកញ្ញា ឆ្នាំ២០១០ ERN 00604508-00605246 នៅកថាខណ្ឌ 224 (“ដីកាដោះស្រាយ”)។

³⁸ ដីកាដោះស្រាយ នៅកថាខណ្ឌ៤១៦ ។

³⁹ អាចមានប្រជាជនមួយចំនួនដែលជន្លៀសចេញពីទីក្រុងភ្នំពេញ ត្រូវបានគេយកទៅឃុំនៅស២១ តែចំនួននេះមិនច្រើនទេ ហើយអ្វី ដែលសំខាន់ ការងារដែលពួកគេត្រូវបានជន្លៀសចេញពីទីក្រុងភ្នំពេញ មិនមែនជាលក្ខខណៈវិនិច្ឆ័យដែលត្រូវបានប្រើសម្រាប់ការ ឃុំខ្លួនទេ។

⁴⁰ ដីកាដោះស្រាយ នៅកថាខណ្ឌ៤៥៥ ។

⁴¹ ដីកាដោះស្រាយ នៅកថាខណ្ឌ៤២៤-៤២៥ ។

(រហូតដល់ខែមករា ឆ្នាំ១៩៧៩) ដូច្នោះគេមិនចាំបាច់យកបញ្ហានេះមកពិភាក្សាជាផ្នែកនៃសំណុំរឿង ០០២/០១ ឡើយ។ ការពិភាក្សាអំពីអង្គហេតុដែលពាក់ព័ន្ធនឹងមន្ទីរ ស២១ និងបង្កើនវិសាលភាពពេល វេលាយ៉ាងធំធេងនៃសំណុំរឿង០០២/០១ ហើយដូច្នោះអាចពន្យារដល់កិច្ចដំណើរការនីតិវិធី^{៤២}។ ពិត ណាស់មេធាវីការពារ នួន ជា នឹងស្នើសុំដោយសមហេតុផលឱ្យមានការវាយតម្លៃស្តីពីជម្រើសទៅលើអង្គ ហេតុនានាទាក់ទងនឹងប្រតិបត្តិការនៅមន្ទីរ ស២១ ក្នុងអំឡុងពេលដែល នួន ជា ត្រូវបានគេចោទ ប្រកាន់ថាទទួលខុសត្រូវដោយផ្ទាល់ក្នុងការគ្រប់គ្រងទីក្រុងភ្នំពេញ ពោលគឺចាប់ពីខែ សីហា ឆ្នាំ ១៩៧៧^{៤៣} ដល់ដើមឆ្នាំ១៩៧៩ ដែលពេលវេលានេះវាប្លាតចាកឆ្ងាយពីពេលវេលាដែលកំពុងស្ថិតក្រោម ការពិភាក្សាក្នុងសំណុំរឿង ០០២/០១។

៣០. ការប៉ុនប៉ងតែមួយគត់ដែលសហព្រះរាជអាជ្ញាបានធ្វើឡើងដើម្បីភ្ជាប់មន្ទីរ ស២១ ទៅនឹងការជម្លៀស ប្រជាជនចេញពីទីក្រុងភ្នំពេញ គឺតាមរយៈការលើកឡើងការអះអាងដដែលៗមិនគួរឱ្យជឿជាក់ដែល ខ្លួនបានធ្វើជាលើកទី១៖ នៅក្នុងការស្នើឱ្យអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងបញ្ជូលមន្ទីរស២១ ទៅក្នុងសំណុំ រឿង០០២/០១ សហព្រះរាជអាជ្ញាបានលើកឡើងថា៖ “ការសម្រេចជម្លៀសប្រជាជនចេញពីទីក្រុង ភ្នំពេញ គឺផ្អែកលើមូលដ្ឋានដែលថាបក្សនឹងអាចវែកមុខ“សត្រូវ” និងកម្ទេចពួកគេចោលនៅមន្ទីរ សន្តិសុខ និងវាលពិឃាតនានា^{៤៤} នៅពេលដែលប្រជាជនចាកចេញពីទីក្រុង” ។ ដូច្នោះ ដោយទុកការ គាំទ្រដែលមិនសូវរឹងមាំចំពោះគោលជំហរខាងលើនេះមួយផ្នែកសិន^{៤៥} គេមិនអាចប្រកែកបានទេថា

^{៤២} ឧទាហរណ៍ គេអាចស្មានទុកជាមុនទាំងស្រុងបានថាការពិភាក្សាអំពីចម្លើយសារភាពដែលបានមកពី ស២១ របស់មន្ត្រីជាន់ខ្ពស់ របស់បក្សកុម្មុយនីស្តកម្ពុជាមួយចំនួន ដូចជា ហ៊ូ នឹម, វន វ៉ែត, ម៉ែន សាន, រស់ ញឹម, គង់ សុផល ឬ ឃ្លាំង ចាប (សូមមើលដីកា ដំណោះស្រាយកថាខណ្ឌ៤២៥) គឺត្រូវឱ្យមានការពិភាក្សាក្នុងនៅក្នុងសាលសវនាការលើកាលៈទេសៈជាក់លាក់មួយចំនួនទាក់ទង នឹងអង្គហេតុ និងនយោបាយដែលពាក់ព័ន្ធនឹងចម្លើយសារភាពជាក់លាក់នោះ និងលើអំឡុងពេលនៃការទទួលបានចម្លើយសារភាព ទាំងនោះ។ ធ្វើដូច្នោះអាចធ្វើឱ្យកម្រិតនៃអង្គហេតុដែលស្នើរតែគ្មានដែនកំណត់ទៅហើយពីឆ្នាំ១៩៧៥ដល់ ១៩៧៩ស្ថិតក្នុង វិសាលភាពនៃសំណុំរឿង០០២/០១។

^{៤៣} សូមមើលដីកាដំណោះស្រាយ, កថាខណ្ឌ៤២១។

^{៤៤} បណ្តឹងសាទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា, កថាខណ្ឌ៧៤។

^{៤៥} ដូចដែលបានឃើញក្នុងឯកសារ E-163, សំណើរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញាសុំដាក់បញ្ជូលកន្លែងប្រព្រឹត្តិឧក្រិដ្ឋកម្មបន្ថែមទៅក្នុង វិសាលភាពនៃការជំនុំជម្រះក្នុងសំណុំរឿង ០០២/០១, ចុះថ្ងៃទី២៧ ខែមករា ឆ្នាំ២០១២, ឯកសារ ERN 00759910-00759921, សវនាការមួយសប្តាហ៍នៃបណ្តឹងសាទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញាទាក់ទងនឹងវិសាលភាពនៃការជំនុំជម្រះនៅក្នុងសំណុំរឿង០០២/០១ ទំព័រ ១៧ នៃ ២២

វាគ្មានការពាក់ព័ន្ធរវាង “សត្រូវ” ដែលជាគោលដៅក្នុងអំឡុងពេលជម្លៀសប្រជាជនចេញពីទីក្រុង ភ្នំពេញ និង “សត្រូវ” ដែលជាគោលដៅនៅមន្ទីរ ស២១ ឡើយ។

ការពឹងផ្អែករបស់សហព្រះរាជអាជ្ញាទៅលើ “គោលនយោបាយ” គឺជាការយល់ខុស

៣១. សហព្រះរាជអាជ្ញាបានគូសបញ្ជាក់ថា ព្រឹត្តិការណ៍ឧក្រិដ្ឋកម្មដំបូងពីរ (ការស្លៀសប្រជាជនចេញពី ទី ក្រុងភ្នំពេញ និងការសម្លាប់នៅទួលពោធិ៍ជ្រៃ) គឺពាក់ព័ន្ធដោយផ្ទាល់ និងស្មុគស្មាញទៅនឹងគោល នយោបាយឧក្រិដ្ឋរបស់របបកម្ពុជាប្រជាធិបតេយ្យដើម្បីកម្ទេចជនដែលពួកគេចាត់ទុកថាជាសត្រូវ- គោលនយោបាយដែលអនុវត្តនៅមន្ទីរ ស២១ និងនៅទូទាំងវាលពិឃាតស្រុក១២⁴⁶។ ភាសានេះបញ្ជាក់ ច្បាស់ថាសហព្រះរាជអាជ្ញាពិតជាខកខានមិនបានឆ្លើយតបទៅនឹងលក្ខខណ្ឌតម្រូវផ្សេងគ្នាដែលអង្គជំនុំ ជម្រះសាលាដំបូងបានប្រើដើម្បីឈានដល់ការធ្វើសេចក្តីសម្រេចរបស់ខ្លួនឡើយ : អង្គជំនុំជម្រះសាលា ដំបូងបានវាយម៉ែយ៉ាងសមហេតុផលថា តើ “កន្លែងប្រព្រឹត្តឧក្រិដ្ឋកម្មបន្ថែមទាំងនេះបានពាក់ព័ន្ធយ៉ាង ជិតស្និទ្ធទៅនឹងការចោទប្រកាន់ផ្នែក *អង្គហេតុ* ដែលមានស្រាប់ក្នុងសំណុំរឿង ០០២/០១ ដែរឬទេ⁴⁷”។ ពិតណាស់ ការចោទប្រកាន់ផ្នែក *អង្គហេតុ* គឺគ្រាន់តែជាការសម្លៀសប្រជាជនចេញពីទីក្រុងភ្នំពេញ ជាក់ស្តែងនិងការផ្លាស់ទីលំនៅប្រជាជនជាក់ស្តែងក្នុងដំណាក់កាលទី២ប៉ុណ្ណោះ⁴⁸ ហើយគ្មានការ

កថាខណ្ឌទី១០ : ការគាំទ្រតែមួយគត់ចំពោះការអះអាងនេះគឺជាការដកស្រង់ដ៏ខ្លីតែមួយគត់ដោយ ខុច។ ក្នុងបណ្តឹងសាទុក្ខរបស់ខ្លួន សហព្រះរាជអាជ្ញាបានលើកឡើងផងដែរថា (កថាខណ្ឌ៧២) ការអះអាងរបស់ខ្លួនដែលថាគោលនយោបាយរបស់បក្សកុម្មុយនិស្ត កម្ពុជាក្នុងការរឹកមុខ ជីកបួសគល់ និងកម្ទេចសត្រូវរបស់ខ្លួន គឺជាកត្តាចម្បងក្នុងការគាំទ្រសេចក្តីសម្រេចជម្លៀសប្រជាជនក្នុងខែ មេសា ឆ្នាំ១៩៧៥ គឺត្រូវបានគាំទ្រដោយការរកឃើញដែលមានក្នុងដីកាដោះស្រាយត្រង់កថាខណ្ឌ២៤៤។ ការពិនិត្យមើលកថា ខណ្ឌ នេះដោយយកចិត្តទុកដាក់បង្ហាញថាវាជាការនិយាយបំផ្លើសសុទ្ធសាត់ដល់ការរកឃើញរបស់សហចៅក្រមស៊ើបអង្កេត។ ជាង នេះទៅទៀត ក្នុងដីកាដោះស្រាយ អំណះអំណាងជាច្រើនត្រូវបានលើកមកពិភាក្សា (កថាខណ្ឌ២៤២ ដល់២៤៩) ដោយមិន គិតថាតើចុងក្រោយអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងនឹងសម្រេចលើបញ្ហានេះយ៉ាងម៉េចឡើយ។ ការអះអាងដោយទទេស្តាតរបស់ សហព្រះ រាជអាជ្ញាដែលថាគោលនយោបាយរឹកមុខ ជីកបួសគល់ និងកម្ទេចសត្រូវរបស់បក្ស គឺជាកត្តាចម្បងដែលគាំទ្រការសម្រេចជម្លៀស ប្រជាជនចេញពីទីក្រុងភ្នំពេញ គឺគ្មានអ្វីក្រៅតែពីការសន្និដ្ឋានទទេស្តាតឡើយ។

⁴⁶ បណ្តឹងសាទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា កថាខណ្ឌ៧១។

⁴⁷ សេចក្តីជូនដំណឹងអំពីសេចក្តីសម្រេចលើសំណើសហព្រះរាជអាជ្ញា, កថាខណ្ឌទី២ (គូសបញ្ជាក់បន្ថែម)។

⁴⁸ ទាក់ទងទៅនឹងការបន្ថែមវាលពិឃាតទួលពោធិ៍ជ្រៃ, សូមមើលកថាខណ្ឌ៣៣ដល់៣៤ខាងក្រោម។

ពាក់ព័ន្ធ “ដោយផ្ទាល់ និងស្មុគស្មាញ” រវាងអង្គហេតុទាំងនោះ ទៅនឹងបទចោទថ្មីៗដែលសហព្រះរាជអាជ្ញាបានលើកឡើងឡើយ។

៣២. ផ្ទុយទៅវិញសហព្រះរាជអាជ្ញា ព្យាយាមបញ្ចុះបញ្ចូលអង្គជំនុំជម្រះតុលាការកំពូលថាព្រឹត្តិការណ៍ទាំងនេះគឺជាផ្នែកមួយនៃ គោលនយោបាយជាក់លាក់ (ដែលត្រូវបានកំណត់និយមន័យយ៉ាងទូលំទូលាយថាជាគោលនយោបាយ “កម្ទេចសត្រូវ”) ហើយគោលនយោបាយនេះក៏ត្រូវបានអនុវត្តនៅមន្ទីរ ស២១ និងនៅទីសម្លាប់មនុស្សនៅស្រុក១២ដែរ។ ប៉ុន្តែប្រសិនបើបុគ្គលម្នាក់ទទួលយកសំអាងហេតុនេះ បុគ្គលនោះនឹងចាកឆ្ងាយទាំងស្រុងពីមូលដ្ឋាន អង្គហេតុនៃសំណុំរឿង០០២/០១ (ការជម្លៀសប្រជាជនចេញពីទីក្រុងភ្នំពេញ និងដំណាក់កាលទី២)។ លក្ខខណៈវិនិច្ឆ័យប្រកបដោយអត្ថន័យសម្រាប់កំណត់ចំនួនអង្គហេតុដែលត្រូវពិភាក្សាក្នុងសំណុំរឿង០០២/០១ នឹងត្រូវបាត់បង់ ព្រោះអង្គហេតុទាំងអស់ក្នុងដីកាដោះស្រាយទាំងមូល នឹងត្រូវភ្ជាប់ទៅនឹងគោលនយោបាយនៃការកម្ទេចសត្រូវដែលគេបានសន្មតទុកជាមុនយ៉ាងទូលំទូលាយនេះ។ ម្យ៉ាងវិញទៀត បញ្ហាថាតើអង្គហេតុជាក់លាក់មួយចំនួនបង្កើតបានជាផ្នែកមួយនៃគោលនយោបាយកម្ទេចសត្រូវរបស់បក្សកុម្មុយនីស្តដែរ ឬយ៉ាងណានោះ គឺមិនមែនជាលក្ខណៈវិនិច្ឆ័យដែលអាចយកមកអនុវត្តបានឡើយ នៅពេលដែលធ្វើការវាយតម្លៃថាតើអង្គហេតុណាមួយគួរតែបង្កើតបានជាផ្នែកមួយនៃសំណុំរឿង០០២/០១⁴⁹។ ផ្ទុយទៅវិញលក្ខណៈវិនិច្ឆ័យរបស់អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូង (ដែលមានបំណងចង់ស្វែងយល់ថាតើកន្លែងប្រព្រឹត្តិឧក្រិដ្ឋកម្មបន្ថែមដែលបានលើកឡើងពាក់ព័ន្ធយ៉ាងជិតស្និទ្ធទៅនឹងការចោទប្រកាន់ផ្នែកអង្គហេតុក្នុងសំណុំរឿង០០២/០១ ដែរ ឬអត់នោះ) គឺអាចយកមកអនុវត្តបានយ៉ាងល្អ។ លើសពីនេះទៅទៀតអង្គជំនុំជម្រះប្រកាន់ភ្ជាប់ធានាសិទ្ធិរបស់ខ្លួនបានយ៉ាងល្អនៅពេលអនុវត្តវា⁵⁰។

⁴⁹ កាលៈទេសៈដែលទង្វើមួយចំនួនត្រូវបានគេប្តូរក្នុងគោលនយោបាយទូទៅតែមួយមិនមែនមានន័យថាអង្គហេតុទាំងនេះពាក់ព័ន្ធគ្នាយ៉ាងជិតស្និទ្ធឡើយ។ នេះជាការពិតជាពិសេសនៅពេលដែលគោលនយោបាយមួយត្រូវបានគេបង្កើតឡើងយ៉ាងទូលំទូលាយដែលគោលនយោបាយដែលសហព្រះរាជអាជ្ញាកំពុងពឹងផ្អែកលើ។

⁵⁰ ពិតណាស់ ការពិចារណាទាំងនេះមិនបានផ្លាស់ប្តូរការ ពិតដែលបានពិភាក្សាខាងលើដែលថាការសម្លាប់ទាហាន លន់ នល់ មិនមែនជាគោលបំណងសំខាន់មួយក្នុងចំណោមគោលបំណងសំខាន់ទៀតនៃមន្ទីរ ស២១ ហើយម្យ៉ាងវិញទៀត យោងតាមដីកាដោះស្រាយមន្ទីរសន្តិសុខដទៃជាច្រើនទៀតក្នុងអំឡុងរបបកម្ពុជាប្រជាធិបតេយ្យត្រូវបានចោទប្រកាន់ថាបានសម្លាប់ទាហាន លន់ នល់។ ដូច្នោះ មន្ទីរ ស២១ មិនអាចខុសភ្នែកពីមន្ទីរសន្តិសុខទាំងនេះដោយសារហេតុផលខាងលើឡើយ។

ទាហាន លន់ នល់ មិនមានការពាក់ព័ន្ធឡើយ

៣៣. សហព្រះរាជអាជ្ញាបានសង្កត់ធ្ងន់ជាពិសេសទៅលើការដែលថា “នៅពេលអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូង លើកឡើងក្នុងសំណុំរឿង០០១ សំខាន់បំផុតជនរងគ្រោះនៅមន្ទីរស២១ រួមមាន “អតីតកម្មាភិបាល និង ទាហាន លន់ នល់” ដែលជាក្រុមគោលដៅពិសេសក្នុងអំឡុងពេលនៃការជម្លៀសប្រជាជនដោយបង្ខំ ចេញពីទីក្រុងភ្នំពេញ និងទីសម្លាប់មនុស្សនៅទួលពោធិ៍សែនជ័យ⁵¹។ ការប្រើពាក្យថា“ជាពិសេស” មានន័យថាសហព្រះរាជអាជ្ញាយល់ឃើញថា ទំនាក់ទំនងរវាងការជម្លៀសប្រជាជនចេញពីទីក្រុងភ្នំពេញ និងទីសម្លាប់មនុស្សនៅទួលពោធិ៍សែនជ័យ និងមន្ទីរ ស២១ មានការពាក់ព័ន្ធគ្នាជាពិសេស។

៣៤. ទោះបីយ៉ាងណាក៏ដោយ វាជាការចាំបាច់ដែលត្រូវលើកឡើងពីសំដាប់ដោយខាងនីតិវិធីនៃបញ្ហា តាមលក្ខណៈមួយដែលច្បាស់លាស់: **ការអនុវត្តនូវគោលនយោបាយដែលកំណត់មុខសញ្ញាវាយប្រហារ លើអតីតមន្ត្រីរបបសាធារណៈរដ្ឋខ្មែរ (ដែលការអនុវត្តនេះឃើញកើតមានតែនៅទីកន្លែងសម្លាប់មនុស្ស នៅទួលពោធិ៍សែនជ័យប៉ុណ្ណោះ ប៉ុន្តែមិនឃើញកើតមាននៅពេលជម្លៀសប្រជាជនចេញពីទីក្រុងភ្នំពេញ⁵²)** ហើយបានពាក់ព័ន្ធ *ដោយសារតែ* និង *កើតចេញពី*សេចក្តីសម្រេចរបស់អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងក្នុងការ ពង្រីកការចោទប្រកាន់ពីបទសម្លាប់ទាហានលន់ នល់ នៅទួលពោធិ៍សែនជ័យប៉ុណ្ណោះ⁵³។ ឧបសម្ព័ន្ធមាន កថាខណ្ឌមួយចំនួនពាក់ព័ន្ធក្នុងសំណុំរឿង០០២/០១ ត្រូវបានកែតម្រូវដើម្បីផ្តុះបញ្ជាំងថានៅថ្ងៃ១៨ ខែ តុលា ឆ្នាំ២០១២ និងមកត្រឹមពេលឥឡូវនេះ ទើបមានការយោងមួយទៅដល់មន្ត្រីរបបសាធារណរដ្ឋ ខ្មែរ⁵⁴។ ម្យ៉ាងវិញទៀតអាស្រ័យលើ និង *រហូតទល់តែ* មានសេចក្តីសម្រេចដោយអង្គជំនុំជម្រះសាលា

⁵¹ បណ្តឹងសាទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា, កថាខណ្ឌ៧៤។

⁵² ឧបសម្ព័ន្ធ- បញ្ជីកថាខណ្ឌ និងផ្នែកមួយចំនួននៃដីកាដោះស្រាយដែលពាក់ព័ន្ធនឹងសំណុំរឿង០០២/០១, កថាខណ្ឌ១ (vii)។

⁵³ សំអាងហេតុដទៃទៀតនឹងមានន័យថាអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូង បានកម្រិតជាស្វ័យប្រវត្តិអំណាចធានាសិទ្ធិរបស់ខ្លួនរហូត ដល់ កម្រិតមួយដែលខ្លួនបាត់បង់សិទ្ធិ *មិន* ដាក់មន្ទីរ ស២១ ក្នុងបទចោទបន្ថែម ដោយ *ការអនុវត្ត* ធានាសិទ្ធិដ៏ទូលំទូលាយរបស់ខ្លួនក្នុងការ ដាក់បញ្ចូលវាលពិឃាតទួលពោធិ៍សែនជ័យជាប្រធានបទដែលត្រូវពិភាក្សាក្នុងសំណុំរឿង០០២/០១។

⁵⁴ ឯកសារ E-124/7.3/corr.2, ឧបសម្ព័ន្ធ-បញ្ជីកថាខណ្ឌ និងផ្នែកមួយចំនួននៃដីកាដោះស្រាយដែលពាក់ព័ន្ធនឹងសំណុំរឿង ០០២/០១, កែតម្រូវបន្ថែមទៀតចំពោះសេចក្តីសម្រេចរបស់អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងលើកាយសម្បទានិងបញ្ហាស្មារតីរបស់ អៀង ធីរិទ្ធ ដើម្បីចូលរួមសវនាការ (E138), និងសេចក្តីសម្រេចរបស់អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងលើសំណើរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញាសុំ ដាក់ **សារណារដ្ឋបាលសេដ្ឋកិច្ចនិងហិរញ្ញវត្ថុរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញាភ្នំពេញនិងវិសាល** ទំព័រ ២០ នៃ ២២

ដំបូងក្នុងការពង្រីកការចោទប្រកាន់ “អង្គហេតុ” ដែលជាប់ពាក់ព័ន្ធនឹងបទចោទថ្មី គ្រាន់តែជាការ ជម្លៀសប្រជាជនចេញពីទីក្រុងភ្នំពេញ និងការផ្លាស់ទីលំនៅប្រជាជននៅដំណាក់កាលទី២សុទ្ធសាត ។ វាជាចំណុចចាប់ផ្តើមផ្នែកនីតិវិធីដែលគួរតែបង្កើតបានមូលដ្ឋានដ៏រឹងមាំ សម្រាប់ពិនិត្យបណ្តឹងសាទុក្ខ (ហើយមិនមែនជាស្ថានភាពថ្មី ដែលក្នុងនោះការអនុវត្តពាក់ព័ន្ធនឹងអង្គហេតុនូវគោលនយោបាយមួយ ចំនួនប្រឆាំងនឹងទាហានលន់ នល់ ត្រូវបានដាក់បញ្ចូលក្នុងក្នុងបទចោទ “ថ្មី”ទាំងនេះ។ បើពិចារណា ដល់ចំណុចចាប់ផ្តើមនោះ វាជារឿងសមហេតុផលខ្លាំងណាស់ចំពោះអង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងក្នុងការ សន្និដ្ឋានថាការសម្លាប់នៅស្រុក១២ និងការសម្លាប់នៅមន្ទីរ ស២១ រួមទាំងការសម្លាប់ទាក់ទងនឹង ទាហាន លន់ នល់ ផង គឺមិនទាក់ទងជិតស្និទ្ធនឹងបទចោទទាក់ទងនឹង **អង្គហេតុ** ដែលមានស្រាប់ ដែលមាននៅក្នុងសំណុំរឿង០០២/០១នេះឡើយ។

ង.ភស្តុតាងពាក់ព័ន្ធនឹងមន្ទីរ ស២១ និងទីតាំងសម្លាប់នៅស្រុក១២ និងត្រូវដាក់ឱ្យប្រើ

៣៥. នៅចុងបញ្ចប់សហព្រះរាជអាជ្ញាអះអាងថា អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូងមានកំហុសខាងអង្គហេតុបន្ថែម ទៀត ឬក៏ហុសក្នុងការអនុវត្តធនានុសិទ្ធិរបស់ខ្លួន ដោយខកខានមិនបានពិចារណាស៊ីជម្រៅលើភស្តុ តាងដែលត្រូវបានដាក់នៅចំពោះមុខអង្គជំនុំជម្រះក្នុងសំណុំរឿង០០២/០១ ហើយដែលពាក់ព័ន្ធនឹង មន្ទីរ ស២១ និងទីតាំងសម្លាប់ស្រុក១២។ យោងតាមសហព្រះរាជអាជ្ញា ការខកខានមិនបានប្រើប្រាស់ ភស្តុតាងទាំងនេះ គឺ“ផ្ទុយទៅនឹងផលប្រយោជន៍យុត្តិធម៌ និងការគ្រប់គ្រងជំនុំជម្រះដ៏ល្អ”។ ទុក្ខីករណ៍ នេះមិនគួរឱ្យជឿឡើយ។ ពិតណាស់ ប្រសិនបើមានភស្តុតាងដែលដាក់នៅចំពោះមុខអង្គជំនុំជម្រះពាក់ ព័ន្ធនឹងមន្ទីរស២១ និងទីតាំងសម្លាប់នៅស្រុក១២ វាគ្មានហេតុអ្វីដែលត្រូវសន្និដ្ឋានថាភស្តុតាងនេះ នឹងមិនត្រូវយកមកប្រើឡើយ ទោះបីជាកិច្ចដំណើរការនីតិវិធីនឹងមិនបន្តបន្ទាប់ពីសំណុំរឿង០០២/០១ ក៏ដោយ។ បន្ទាប់មកភស្តុតាងបែបនេះនឹងត្រូវអង្គជំនុំជម្រះយកមកប្រើដើម្បីចេញសេចក្តីសម្រេចមួយ ក្នុងគោលបំណងវាយតម្លៃ “សាច់រឿងគ្រប់ជ្រុងជ្រោយជាច្រើនក្នុងសំណុំរឿង០០២ រួមទាំងប្រវត្តិ សាស្ត្រ រចនាសម្ព័ន្ធនៃអំណាច និងការទំនាក់ទំនងរបស់បក្សកុម្មុយនីស្តកម្ពុជា និងរបបកម្ពុជាប្រជា

បញ្ចូលកន្លែងប្រព្រឹត្តិឧក្រិដ្ឋកម្មបន្ថែមទៀតទៅក្នុងវិសាលភាពនៃការជំនុំជម្រះក្នុងសំណុំរឿង០០២/០១ (E163)-ឯកសារដែលបាន កែតម្រូវ, ថ្ងៃទី១៨ ខែតុលា ឆ្នាំ២០១២, ERN 0854112-00854115, ទំព័រទី១។
សេវាសម្របសម្រួលនៃបណ្តឹងខ្លួនរដ្ឋប្បវេណីសហព្រះរាជអាជ្ញាអភិវឌ្ឍន៍វិសាល ទំព័រ ២១ នៃ ២២
តារាងការជំនុំជម្រះនៅក្នុងសំណុំរឿង០០២/០១


ធិបតេយ្យ តួនាទី និងមុខតំណែងរបស់ជនជាប់ចោទ ក៏ដូចជាការបង្កើតផែនការឧក្រិដ្ឋដែលត្រូវបានចោទប្រកាន់ក្នុងដីកាដោះស្រាយ⁵⁵។ ដូច្នោះ ទោះជាបែបណាក៏ដោយភស្តុតាងនេះនឹងមិនបាត់បង់ឡើយ។

V.សេចក្តីសន្និដ្ឋាន

៣៦. ដូច្នោះ អាស្រ័យលើហេតុផលដែលបានគូសបញ្ជាក់ក្នុងចម្លើយតបនេះ អង្គជំនុំជម្រះតុលាការកំពូលគប្បី (i) ប្រកាសថា បណ្តឹងសាទុក្ខភ្លាមៗនេះមិនអាចទទួលយកបាន ឬ (ii) ច្រានចោលបណ្តឹងសាទុក្ខភ្លាមៗនេះ និង (iii) យល់ព្រមលើសេចក្តីសម្រេចរបស់អង្គជំនុំជម្រះសាលាដំបូង។

សហមេធាវីការពារក្តីលោក នួន ជា


Jasper PAUW


Michiel PESTMAN

⁵⁵ បណ្តឹងសាទុក្ខភ្លាមៗរបស់សហព្រះរាជអាជ្ញា, កថាខណ្ឌ៧០។